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حسین شریعتمداری خطاب به امیرعبداللهیان: راستش را بگویید 
در وین چه خبر است؟!

حسین شریعتمداری در کیهان نوشت:سخن از انجام توافق در میان است ولی متاسفانه از سوی تیم 
مذاکره کننده کشــورمان اطلاعات چندانی از چند و چون مذاکرات و آنچه داده ایم و آنچه گرفته ایم، 
منتشر نمی شود تا آنجا که جای خالی ما در تبیین واقعیات، دست حریف را برای تحریف باز گذاشته 
و حتی در کمال وقاحت، ایران اســلامی را » طرف سنگ انداز«! و عامل به درازا کشیدن مذاکرات 
معرفی می کند!اگر آنگونه که جســته وگریخته اعلام شــده است، مذاکرات وین به نتیجه رسیده و 
توافق نهایی به دســت آمده اســت، اصلی ترین امتیازاتی که در این توافق رد و بدل شده و داده ایم 

و گرفته ایم چیست؟

متن اصلی توافقنامه احتمالی آماده شده است
عمویی، عضو کمیســیون امنیت ملی:با وجود اینکه متن اصلی توافقنامه احتمالی آماده شده اما سر 
یکی دو موضوع هنوز اختلاف نظر وجود دارد و تا زمانی که این موضوعات حل نشود ایران آمادگی 
برای امضای هیچ توافقنامه ای را نخواهد داشــت.مبنای اول این است که آمریکایی ها چه اقداماتی 
را باید انجام دهند تا مجددا بتوانند در جایگاه ســابق خود به عنوان عضو برجام مطرح باشــند.امروز 
نگرانی نسبت به اجرای تعهدات آمریکا یک نگرانی فراتر از ایران است و در همین راستا نیز خواسته 

ایران برای گرفتن تضمین مطالبه ای منطقی است.

طالبان: نوروز رسم مجوسی است و ما آن را قبول نداریم
ســخنگوی وزارت امر به معروف و نهی از منکر طالبان می گوید که نوروز رســم مجوسی است و 
حکومت ایــن گروه آن را قبول ندارند.مولوی محمد صادق عاکف مهاجر در گفتگو با یک رســانه 
خصوصی گفته اســت: ما در اســلام فقط دو عید داریم: عید خُرد و عید کلان. عید دیگری به نام 

نوروز در اسلام نیست./شفقنا

واکنش درایتی به دیدارهای روحانی با برخی شخصیت های 
اصلاح طلب

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: آقای خاتمی به دنبال این است که با استفاده از راهنمایی ها 
و نفــوذ اجتماعی رهبری جریان اصلاحات را از »فرد« به »جمع« منتقل کند.مصطفی درایتی فعال 
سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت امروز اصلاح طلبان و آینده آنها گفت: طبیعتا 
اگر اصلاحات بخواهد در گذشــته بماند، ممکن اســت این ماندگاری با مشکل روبه رو شود. اما اگر 
رویکرد و گفتمان خود را با وضعیت فعلی و شــرایطی که برای آینده احتمالی هماهنگ کرده، تغییر 
دهد و سعی بر همدلی بیشتری با جامعه داشته باشد، امکان ماندگاری در آینده وجود دارد. حدس ما 
بر این است که بهترین راه برای حل و فصل مسائل و مشکلات کشور اصلاحات است. خارج شدن 
از آن انقلاب مجدد است.وی افزود: ایستایی در وضعیت موجود امکان پذیر نیست و حرکت رو به جلو 
بدون یک اصلاحات عمیق ساختاری و مطابق خواست و مطالبات مردم که کشور را با حلقه محدود 
به طــرف آینده بهتر هدایت کنیم، وجود ندارد.درایتی تصریح کرد: جامعه هم همین را می خواهد و 
فضای جامعه به شــکلی اســت که با همه نارضایتی هایی که وجود دارد، به دنبال پیدا کردن راهی 
اســت که بدون استفاده از به هم ریختگی کامل جامعه بتواند اصلاحات مدنظر خود و موانعی که در 
مسیر مطالباتش است را بردارد و روند حاکمیت را با خواسته های خود هماهنگ تر ببیند.وی تصریح 
کرد: اگر تغییر صورت بگیرد، تنها چیزی که در آینده کشــور می تواند دوام پیدا کند، فقط اصلاحات 
اســت. اما اگر بخواهیم در گذشــته بمانیم و فکر کنیم با همان روش می شــود سیاست ورزی کرد، 
طبیعی اســت که اگر جامعه اصلاحات را جریانی مثل جریان اصولگرا به ســبکی بداند که همه راه 
آن دست پیدا کردن به قدرت است،  ممکن است محوریت اصلاحات از دست برود و از جامعه عقب 

بماند. آن وقت خطراتی که پیش می آید دیگر قابل پیش بینی نیست.

بیش از ۹۹ درصد سواحلِ در اختیارِ دستگاه های دولتی، آزاد 
شده اند

معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره به روند آزادسازی سواحل گفت: تقریباً ۹۹.5 درصد از سواحلی 
که در اختیار دستگاه های دولتی بودند، آزاد شده اند.سید صولت مرتضوی در حاشیه آیین کشت نهال 
در خرمشــهر که امروز )15 اسفندماه( در جریان اولین روز سفر وی به خوزستان انجام شد، با اشاره 
به روند آزادسازی سواحل اظهار کرد: تقریباً ۹۹.5 درصد از سواحلی که در اختیار دستگاه های دولتی 
بودند، آزاد شــده اند.وی افزود: در گام دوم، آزادسازی بخشــی از سواحل و حریم رودخانه ها که در 
اختیار بخش خصوصی است و به نوعی سواحل را تصرف کرده اند، به تدریج و با همکاری استانداران 

استان های ساحلی و دستگاه های نظارتی و قضایی در حال انجام است.

نماینده مجلس: استیضاح وزیر نفت را پس از بررسی بودجه 
ثبت خواهم کرد

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اســلامی، تاکید کرد: در خواست استیضاح آقای اوجی 
وزیر نفت را پس از بررســی بودجه ثبت خواهم کرد.مالک شــریعتی نیاسر نماینده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی در صفحه شــخصی خود در توئیتر، نوشت:» برای حل مشکلات اقتصادی 
بــه مجموعه دولت اعتماد داریم و فرصت کافی هم می دهیم؛ اما  خلاف گویی و  فریبکاری و خط 
گرفتن از  بانیان وضع موجود خط قرمز ماست.استیضاح آقای اوجی وزیر نفت را پس از بررسی بودجه 

ثبت خواهم کرد؛ ان شاءالله.«

چرا مردم نگران بی بندوباری و بی قانونی در فضای مجازی 
نیستند؟!

فلاحــی با تاکید بر ایــن نکته که چرا مردم نگران بی بند و باری و بــی قانونی در فضای مجازی 
نیستند، اظهار کرد: مردم همین الان باید بیشتر نگران هرج و مرج در فضای مجازی باشند. در حال 
حاضر بی بند باری در فضای مجازی موجب قاچاق انســان، فروش ســلاح و مواد مخدر، فروپاشی 
خانواده ها و ... شده است؛ جالب است مردم نگران این موارد نیستند؟!نماینده مردم همدان در مجلس 
یازدهــم در ادامه افزود: همین الان همه مواردی کــه عنوان کردم اتفاق می افتد! ما می گوییم باید 

یک قانونی وجود داشته باشد که در فضای مجازی هر کسی هر کاری دوست داشت انجام ندهد.

الهیان: تیم مذاکره کننده باید تضمین محکم از آمریکا بگیرد
عضو شورای مرکزی جمعیت رهپویان گفت: تیم مذاکره کننده باید تا کسب نتیجه مطلوب و رسیدن 
به هدف نهایی که برداشتن کامل تحریم ها و گرفتن تضمین محکم از طرف آمریکاست بر خواسته 
خود پافشاری کند.زهره الهیان عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره مذاکرات 
وین و پذیرش خطوط قرمز ایران گفت: مجلس شــورای اســلامی تاکید جدی بر قانون راهبردی 
لغو تحریم ها و مفاد آن دارد، تاکید مجلس بر این اســت که خطوط قرمز حتما لحاظ شــود که البته 
در شــرایط حاضر هنوز آنچه که به عنوان خطوط قرمز مدنظر ایران است به طور کامل دیده نشده 
است.وی افزود: در این مذاکرات باید بررسی کنیم چه منافع اقتصادی نصیب ملت ایران خواهد شد، 
در ارتباط با لغو تحریم ها که حقوق اساســی ملت ایران را زیر پا گذاشته است چه امتیازاتی خواهیم 
گرفت و از آن طرف چه دستاوردهایی را از دست خواهیم داد.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس ادامه داد: صنعت هســته ای که صنعت پیشــران برای آینده کشور است باید حفظ 
شود و تعطیلی تحقیق و توسعه در صنعت هسته ای مورد پذیرش و قبول ملت و نمایندگان نیست.

اولیانوف: سفر »گروسی« به ایران موفقیت آمیز بوده است
نماینده روســیه در ســازمان های بین المللی مستقر در وین، ســفر مدیرکل آژانس اتمی به ایران را 
موفقیت آمیز توصیف کرد.»میخائیل اولیانوف« نماینده روســیه در سازمان های بین المللی مستقر در 
وین در توییتی ســفر مدیرکل آژانس اتمی به ایران را موفقیت آمیز توصیف کرد.این دیپلمات روس 
نوشــت: سفر دیروز رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران بسیار موفق بود. 
دو طرف در مورد گام های مشــخص با هدف حل و فصل مســائل پادمانی باقی مانده در یک دوره 
زمانی معقول به توافق رســیدند. دســتاورد بزرگ!رافائل گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی پس از بازگشــت از تهران گفت که نظارت بر سایت های هسته ای ایران ادامه خواهد یافت و 
افزود مذاکرات خوبی در تهران داشته و منتظر بازگشت کامل ایران به توافق هسته ای است.گروسی 
در ادامه گفت که فکر می کند »حســین امیرعبداللهیان« وزیر خارجــه ایران برای پایان مذاکرات 

هسته ای به وین سفر خواهد کرد.

یک موضوع اختلافی تا توافق نهایی احیای برجام
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی گفت: باوجود اینکه 
متن اصلی توافقنامه احتمالی آماده شده است 
اما ســر یکی دو موضوع هنوز اختلاف نظر 
وجــود دارد و تا زمانی کــه این موضوعات 
حل نشــود ایران آمادگی برای امضای هیچ 

توافقنامه ای را نخواهد داشت.
ابوالفضل عمویی عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با خبرنــگار پارلمانی خبرگزاری 
تسنیم، با اشاره به آخرین خبرها از مذاکرات 

وین گفت: مذاکرات فعلی در وین چند مبنا و 
موضوع باقی مانده دارد.

وی افــزود: مبنــای اول ایــن اســت که 
آمریکایی هــا چــه اقداماتی را بایــد انجام 
دهند تا مجدداً بتوانند در جایگاه ســابق خود 
به عنوان عضو برجام مطرح باشند، در همین 
راســتا خواسته اساســی ایران در این مرحله 
لغو تحریم ها و امــکان ایجاد همکاری های 
بین المللی بر اســاس پاراگراف 2۹ توافقنامه 

برجام است.
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس با اشاره 

به اظهارات روز گذشــته وزیــر امور خارجه 
روســیه مبنی بر دریافــت تضمین از آمریکا 
خاطرنشــان کرد: نکته ای کــه اخیراً طرف 
روس مطــرح کــرده مطالبه ای اســت که 
روســیه از آمریکا دارد و ایران در این زمینه 
درخواســتی مطرح نکرده است و در حقیقت 
موضوعی است که باید روسیه و آمریکا بین 
خودشــان حل وفصل کنند چرا که مرتبط با 
مناسبات دو جانبه ای است که امروز بین این 

دو کشور در اوکراین در جریان است.
عمویــی گفت: ایران نهایــت تلاش خود را 

کرده اســت تا مذاکرات وین از مناسباتی که 
در اوراســیا، شــرق اروپا و تحولات اوکراین 
در جریــان اســت دور کنــد و از این جهت 
آمریکایی ها بایــد بتوانند همه طرف ها را به 

نیت های خودشان راضی کنند.
وی ادامه داد: واقعیت این است امروز نگرانی 
نسبت به اجرای تعهدات آمریکا یک نگرانی 
فراتر از ایران اســت و کشــورهای مختلفی 
نگران این هســتند که آیا در صورت احیای 
برجــام آمریکایی ها به تعهــدات خود ذیل 
این توافقنامه عمــل خواهند کرد یا خیر، در 

همین راســتا نیز خواسته ایران برای گرفتن 
تضمین مطالبه ای منطقی است و از این بابت 
جمهوری اســلامی بر گرفتن تضمین برای 

اجرای پایدار برجام اصرار و تأکید دارد.
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس تأکید 
کرد: با وجــود اینکه متن اصلــی توافقنامه 
احتمالی آماده شــده اســت اما سر یکی دو 
موضــوع هنوز اختلاف نظر وجــود دارد و تا 
زمانــی که این موضوعات حل نشــود ایران 
آمادگــی برای امضای هیــچ توافقنامه ای را 

نخواهد داشت.

در حاشیه

ریشه یابی نقش ناتو در بحران اوکراین
ابوذر ابراهیمی ترکمان

وضعیت کنونی در اوکراین، توجه، تیزبینی و نگرانی بســیاری 
از کشورهای جهان را به خود جلب کرده است.

 از ســال 1۹۹1 میلادی که فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی 
اتفاق افتاد؛ واوکراین در 23 اوت همان ســال )اول شــهریور 
13۷0 شمســی( اســتقلال خود را به دســت آورد، به عنوان 
دومین کشــور پهناور پس از فدراسیون روسیه در اروپا کوشید 
تا بــا اعلام بی طرفی ، خــود را از فراز و فــرود مخاصمات 
نظامی و سیاســی دور نگهدارد. و بر این باور بود که با تکیه 
بر ویژه گی هــای انحصاری خویش می توانــد اقتصاد خود را 

مستقل، پویا و توانمند سازد.
این باور اما نتوانســت محقق شود چه آنکه روی آوری شتاب 
زده اوکراین به اقتصاد آزاد بی آنکه زیر ساخت های آن آماده 
شده باشد، ســبب گردید تا ده سال پیاپی رشد اقتصادی این 
کشــور منفی باشــد. تقریبا یک چهارم از کل خاک حاصلخیز 
کره زمین در خاک اوکراین قرار دارد وکشــاورزان اوکراینی 
تا همین اواخر بی آنکه از کودهای طبیعی یا شــیمیایی برای 
تقویت زمین بهره گیرند، توان استحصال محصولات فراوان 

به ویژه غلات را دارا بودند.
از ســوی دیگر این کشور که پیش از فروپاشی اتحاد جماهیر 
شــوروی، تامین کننده بیش از نیمی از آهن و فولاد شوروی 
بود، به عنوان یکی ازمناطق برخوردار از معادن فراوان شناخته 
می شود. وجود هشــت هزار معدن در اوکراین که در بردارنده 
بیش از نود کانی اســت، این کشــور را به یکی از کشورهای 

بالقوه ثروتمند دنیا تبدیل کرده است.
در ســرزمین اوکراین که با وســعت بیش از ششــصد هزار 
کیلومترمربع، چهل و چهارمین کشــور جهان از نظر وســعت 
به شــمار می آید، بر خلاف روســیه که بیش از ســه چهارم 
از خاک آن قابل کشــت نیســت، جایی وجود ندارد که قابل 
کشــت نباشد. با این حال شــرایط بد اقتصادی در این کشور 
به ویژه پس از فروپاشــی ســبب گردید مهاجرت از روستا به 
شهر شتاب بیشتری بگیرد و تقریبا تناسب نصف نصف جمعیت 
شهرنشین و روستایی در زمان اتحاد جماهیر شوروی را به ۷0 
درصد جمعیت شهری 30 درصد جمعیت روستایی تغییر دهد. 
وکشاورزی نتواند به عنوان پایه اقتصاد این کشور، از توسعه و 

رونق بیشتری برخوردار شود.
امروز شرکت های عظیم صنعتی دارای فناوری بالا که زمانی 
اکراین به آنها می بالید در وضعیت اســفناکی قرار دارند. طی 
10 ســال تولید محصولات ماشین سازی به میزان ۴2 درصد 
افت کرده است. بر اساس آمار صندوق بین المللی پول در سال 
201۹، قبــل از اپیدمی ویروس کرونا، ســطح تولید ناخالص 
ســرانه اوکراین کمتر از ۴ هزار دلار بوده است که از بسیاری 

از کشورهای اروپایی کمتر است.
اشتراکات فراوانی بین فدراسیون روسیه و اوکراین وجود دارد 
که نمی توان آن را در شــرایط فعلی نادیــده گرفت. تاریخ و 
گذشته سیاسی مشــترک به ویژه در دوران حکومت شوراها، 
سبب گردیده تا این دو کشور شناخت خوبی از یکدیگر داشته 
باشــند.الگ در اثر ادبی خود با نام »قصه ســالیان گذشته« 
درباره کیف گفت :»کیف مادرشــهرهای روســی  است« این 
عبارت بازتاب دهنده باور عمیق به گذشته تاریخی و سیاسی 

دو کشور است.
مذهــب ارتدوکس نیز عامل اشــتراک دیگری اســت که به 
ویژه در شــرق و جنوب شــرقی اوکراین مذهب غالب است. 
بیش از ۹۶ درصد از کل جمعیت چهل و ســه میلیون نفری 
اوکراین مســیحی و بیش از 80 درصد مسیحیان تابع مذهب 
ارتدوکس هستند. هرچند که در سال های اخیر تلاش هایی از 
سوی کلیسای اوکراین برای جدایی از کلیسای مسکو صورت 
گرفته است. نزدیک به پانصد هزار نفر نیز مسلمان هستند که 
دومین دین اوکراین محسوب می شــود. اغلب مسلمانان نیز 

ریشه تاتاری دارند.
زبان روســی هم عامل اشتراک دیگری است به ویژه با توجه 
به اینکه قریب بیست درصد از جمعیت از نژاد روس ها هستند 
و زبان روســی در اوکرایــن رواج فــراوان دارد. گرچه زبان 
اوکراینی زبان غالب است اما واژه گان و دستور زبان مشترک 
این دو زبان و فراوانی گویشــگران زبان روسی در اوکراین ، 

این زبان را به زبان مشترک تبدیل کرده است.
البته اشــتراکات فراوان دیگری را می توان برشمرد که در این 
مقال در صدد آن نیســتیم. مهمترین نکته این نوشتار تبیین 

ریشه وقوع این وضعیت در اوکراین است.
پیمان آتلانتیک شمالی – ناتو- چهار سال پس از پایان جنگ 
دوم جهانــی، در ۴ آوریــل 1۹۴۹ برابر با 28 فروردین 1328 
شمســی، با هدف دفاع جمعی تاســیس شد. و در ماده 5 این 
پیمان اعضا با امضای پیمان خود را ملزم به دفاع از هر کشور 
عضو ناتو می کردنــد چه آنکه بنا بر مفاد این پیمان، حمله به 
هریــک از اعضا به عنوان حمله به کل اعضا تلقی می شــود. 
در آن زمان دو ســال پس از مرگ استالین و پس از گذشت 
شــش سال از تشکیل ناتو، با محوریت اتحاد جماهیر شوروی 
پیمان ورشــو با 8 عضو تشــکیل شد. و در تاریخ 1۴ مه سال 
1۹55 میلادی برابر با 23 اردیبهشــت 133۴ شمسی اعلام 
موجودیت کرد. ترس هر دو بلوک شــرق و غرب از یکدیگر، 
سبب دو قطبی شــدن هرچند ناقص نظامی و امنیتی جهان 
گردید . گرچه پیمان ورشــو پس از فروپاشــی اتحاد جماهیر 
شــوروی، موقعیت خود را تا حدود زیادی از دست داد، و فقط 
در بین سال های 1۹۹۹ تا 200۴ میلادی یعنی در ظرف پنج 
سال، 10 کشور از کشورهای پیرو کمونیست، به عضویت ناتو 
درآمدند اما روسیه کوشــید به تنهایی از طریق تقویت قدرت 
نظامی خود و صرف بودجه فراوان، بخشــی از قدرت از دست 

رفته را بازیابی نماید.
در این میان، ناتو از ســال 2008 میلادی، سیاست خود را بر 
گسترش تا مرزهای فدراســیون روسیه قرار داد و با تحریک 
کشــورهای رها شــده از اتحاد جماهیر شــوروی، آنها را به 
پیوســتن به ناتو ترغیب کرد. از سوی دیگر فدراسیون روسیه 
کشورهای رها شــده را به عنوان » )Near Abroad( خارج 
نزدیــک«  خود تلقی می کرد و تــا مدت ها حتی مرزبانی این 
کشورها را بر عهده داشــت. ازاین کشورها تعهداتی مبنی بر 
عدم اجازه گســترش ناتو را دریافت کرده بود. تقریبا اوکراین 
از جمله اولین کشــورهایی بود که زمزمه پیوســتن به ناتو در 
آن رخ داد. در ســال 1۹۹۴ کوشــید تا به عنوان شریک ناتو 
قلمداد شــود. و روسیه نیز با ادعای اینکه اولا ناتو متعهد شده 
که تا مرزهای ما گسترش نیابد و ثانیا امنیت روسیه صرفا در 
صــورت دور بودن ناتو از مرزهای پیرامون روســیه و تمامی 
کشــورهای نزدیک، تامین خواهد شد، حضور ناتو در اوکراین 

که بدون احتساب کریمه بیش از 1۹۷۴ کیلومتر مرز زمینی و 
321 کیلومتر مرز آبی با روســیه دارد را بر نمی تابد. و با تکیه 
بر قدرت نظامی خود که اکنون مدعی است در بهترین شرایط 
پس از فروپاشی و حتی پیش از آن است، پس از چندین تذکر 
و اقدام پیشــین که تبلور برترین آن در الحاق کریمه به خاک 

خود است، دست به اقدام نظامی زده است.
فدراسیون روسیه با این اقدام در نظر دارد تا پیش دستانه، ناتو 
را از استقرار در پیرامون خود منصرف سازد و نیز برای همیشه 
هشداری به کشــورهای پیرامون خود که در ضمیر پنهانشان 
علاقه مند به پیوســتن ناتو هستند، داده باشد. که البته هر دو 
نتیجه در گرو نتیجــه اقدام نظامی در اوکراین قابل تحقق یا 
عدم تحقق اســت. اوکراین نیز در این مسیر با تحلیلی مبتنی 
بر تکیه به وعده های ناتو و بــاور بازدارندگی حمایت نظامی 
ناتو از خود، تصور نمی کرد که روســیه اقدام نظامی گسترده 
را در پیش گیرد. از همین رو بی مهابا در برابر روســیه ایستاد. 
اکنون شــرایط به قدری بغرنج و پیچیده شــده که نمی توان 
پایان این مخاصمه را پیش بینی کرد. پوتین یک شــب پیش 
از اقدام نظامی، دولتمردان را در جلســه ای گرد هم آورد و از 
آنها در برابر دوربین های پخش مســتقیم نظرخواهی کرد که 
همه دولتمردان یک نظر واحد داشــتند و همگی با اذعان بر 
پر هزینه بودن اقدام روســیه، آن را ضروری برشمردند و پس 
از اعلام استقلال دو استان پر جمعیت لوهانسک و دونتسک، 
چنین القا شــد که با اســتقلال این دو استان موضوع ممکن 
است خاتمه یابد اما نه تنها خاتمه نیافت که اقدام نظامی آغاز 
گردید. اکنون ممکن اســت اتفاقات آینــده بر مبنای یکی از 

تحلیل های زیر رقم بخورد:
اول: روسیه در مدت کوتاهی اقدامات نظامی را تشدید و کیف 
را تسخیر کند و پس از سقوط دولت اوکراین اقدام به تشکیل 
دولت کند و نظامیان را فعلا حاکم سازد. زیرا اغلب فرماندهان 
ارشد نظامی اوکراین که ســنین بالاتر از شصت سال دارند، 
آموزش دیدگان دوران اتحاد جماهیر شوروی هستند و علایق 
پنهان آنان به دوره حاکمیت شــوراها ممکن اســت راه نفوذ 
بیشــتری را برای روسیه هموار ســازد و نیز روسیه با استقرار 
نظامیان، می تواند نیروهای نظامی خود را در اوکراین کاهش 
داده هزینه ها و تلفات خود را به حداقل برســاند. و همچنین 
با اســتقرار دولت نظامی بتواند تحرکات احتمالی نظامیان را 
توسط خودشان مهار کند. پوتین نیز در سخنان چند روز پیش 
خود، به اســتقرار نیروهای نظامی اوکراین تمایل نشان داده 
اســت. این تحلیل، با توجه به شــواهد، بسیار محتمل است 
چه آنکه روســیه به شدت از فرسایشی شدن مخاصمه پرهیز 
می کند. زیرا تداوم حضور نیروهای روسیه در اوکراین به دلیل 
تحمیل شــدن هزینه های لجســتیک و نیز سختی رساندن 
امکانات به نیروها، امری به غایت دشوار است. از طرف دیگر 

پذیرش تــاوان تحریم های بین المللی کــه در آینده نیز آثار 
بیشــتری از آن نمایان خواهد شد، در صورت فرسایشی شدن 
مخاصمه، مجال روســیه را برای به نتیجه رساندن اقدام خود 

در اوکراین تنگ خواهد کرد.
دوم: تحلیــل دوم مبتنــی بر اقدام ناتو اســت. البته اکنون با 
علایمی که بروز داده شــده، اقدام ناتــو در حمایت نظامی از 
اوکراین از احتمال کمتری برخوردار است زیرا در صورت اقدام 
نظامی ناتو امکان گســترش جنگ به مناطق دیگر وجود دارد 

که امری خطرناک وکم احتمال بلکه غیر محتمل است.
ســوم: مقاومت اوکراین و فرسایشی شدن جنگ. در صورتی 
که حمایت های تســلیحاتی ناتو از طریق ارســال تجیهزات 
نظامــی و حمایت اطلاعاتی امریکا شــدت گیرد و همچنین 
تروریست های بین المللی و جنگجویان افراطی را برای مقابله 
با روســیه از نقاط مختلف به این منطقه منتقل کنند ، جنگ 
حالت فرسایشــی به خود خواهد گرفت. تجربه ارتش روسیه 
نشــان داده آمادگی لازم برای جنگ های نامنظم و چریکی 
را نــدارد به ویژه آنکه با طولانی شــدن جنگ، هســته های 
مقاومت ملی نیز جان خواهند گرفت و انگیزه دفاع از میهن و 
خانواده، نیروی پیش برنده و دســت بالای آنها در برابر ارتش 
کلاســیک روســیه خواهد بود. غرب مایل است با فرسایشی 
کردن مخاصمه طرفین، با هزینه اوکراین نســبت به تضعیف 
بیشــتر روســیه کمک کند. به نظر می رسد این احتمال نیز با 
اقداماتی که پیشتر روسیه در حمله به گرجستان و موارد مشابه 
انجام داده اســت، بسیار ضعیف اســت چه آنکه تجربه تلخ و 
حضور فرسایشــی شوروی در افغانســتان، پیش روی مسکو 
قراردارد وپوتین نشــان داده اســت که تکنیک سرعت را به 

کار خواهد گرفت.
چهارم: آتش بس و عقب نشینی نیروهای روس تا مرز مناطق 
دونتسک و لوهانســک. در صورتی که روسیه در کوتاه مدت 
موفق به تسخیر کیف و شهرهای بزرگ اوکراین نشود احتمال 
دارد در جریان یک آتش بس تا مرز جمهوری های شرقی که 

روسیه استقلال آنها را به رسمیت شناخته، عقب نشینی کند.
به احتمالات فوق به یقین می توان احتمالات دیگری را افزود. 
مهم آن اســت که نقش محوری واساسی نا آرامی ها در پس 
پرده  ای آکنده از غبار تشــخیص داده شــود و ناتو از بحران 
پدیده آمده برای خود چهره ای مبرا از خطا نســازد. آمریکا در 
حمله ناموفق به خلیج خوک ها در آوریل ســال 1۹۶1 نشان 
داد که خود نیز حضور بیگانگان را در پیرامون خود بر نمی تابد 
و برای دور کردن خطر از مرز های خود تا مرز بهره گیری از 

سلاح هسته ای ممکن است پیش رود.
سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران و نظرات مقام معظم 
رهبری در سخنان اخیرشان مبتنی بر تقبیح کشتار و پرهیز از 
ویرانگری و نیز متوجه ســاختن ریشه مخاصمات به اقدامات 
ناتو است. فزون طلبی ناتو و تلاش در جهت الحاق متحدین 
ســنتی روس ها به این پیمان، را می توان ریشه اصلی ناآرامی 
های اخیر دانســت گرچه بهره گیــری حداکثری از مذاکرات 
دیپلماتیک می توانست از بروز چنین حادثه ای جلوگیری کند اما 
ظاهرا هیچ یک از طرفین مخاصمه نتوانستند به حل مشکل از 

طریق مذاکره تن دردهند.
هیچ گاه کشــورمان از کشته شــدن مردم بیگناه در اوکراین 
وهیچ کجای جهان حمایت نکرده اســت ونخواهد کرد اما در 
عین حال تحرکات و تحریکات ناتو را نیز نباید در پدید آمدن 
این پدیده دلخراش نادیده گرفت. ناتو در ســال های گذشته 
با کاهش اقتدار خویش به اســتفاده از قــدرت روی آورده و 
در صدد برآمده تا خود وتصمیماتش را که اغلب از واشــنگتن 
دیکته می شــود بر مردم منطقه شــرق اروپا و آسیا تحمیل 
نمایــد. امروز دیگر باور به خیرخواهی واشــنگتن برای مردم 
بمب باران شده در عراق و یمن و مردم آسیب دیده افغانستان 

وسایر ملت ها به افسانه ای غیرقابل تحقق بدل شده است.
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اعتراض فدراسیون صنعت آب ایران به بودجه ۱۴۰۱: 

تبصره ۴ باعث نگرانی در ایجاد خطرات فنی، اقتصادی و اجتماعی شده است
فدراسـیون صنعـت آب ایـران در اعتـراض به 
تبصـره ۴ لایحـه قانـون بودجـه سـال 1۴01 

بیانیـه ای منتشـر کرد.
به گـزارش خبرگزاری خبرآنلاین، فدراسـیون 
صنعـت آب ایـران معتقـد اسـت تصویب یکی 
از تبصـره هـای لایحـه بودجـه سـال آینـده 
باعـث مـی شـود مشـکلات زیـاد اقتصـادی، 
اجتماعـی و فنـی بـرای وضعیـت وخیـم آبـی 

کشـور بـه وجود بیـاورد.
ایـن فدراسـیون بـا انتشـار بیانیـه ای اعـلام 
کوتـاه  و  غیردقیـق  اسـت تصمیمـات  کـرده 
مدتـی از ایـن دسـت مـی توانـد تبدیـل بـه 
کشـور  عمومـی  مدیریـت  در  بحـران  نقطـه 
شـود. فدراسـیون صنعـت آب ایران پیشـنهاد 
کـرده اسـت مجلـس در هنـگام بررسـی این 

تبصـره، رای بـه حـذف آن بدهـد.
در متـن بیانیـه فدراسـیون صنعـت آب ایـران 
در خصـوص واگـذاری طرح هـا و پروژه هـای 
نیمـه تمـام  به اسـتناد تبصره ۴ لایحـه بودجه 
بشـری  جوامـع  توسـعه  اسـت:  آمـده   1۴01
مرهـون اجرای پروژههای عمرانی اسـت و به 
همیـن دلیـل بخـش اعظم بودجه کشـورهای 
در حـال توسـعه در بخشـهای عمرانـی صرف 
می شـود کـه کشـور ایـران نیـز از ایـن قاعده 
بودجـه  در  سـاله  هـر  و  نمی باشـد  مسـتثنی 
بودجـه  اصلـی  بخش هـای  از  یکـی  کشـور، 
نیمه تمـام  طرحهـای  می دهـد.  تشـکیل  را 
از محل هـای عمـده گـردش مالـی کشـور و 
مهمتریـن محـل ایجـاد اشـتغال و توسـعه و 
جـزو مطالبات مردمی اسـت، لیکـن از آنجایی 
کـه بخش اعظمی از اقتصاد کشـور در دسـت 
بخـش خصوصـی نیسـت و از طـرف دیگـر 

بـه علـت انـواع تصمیمـات غیردقیـق و کوتاه 
مـدت، ایـن طرح هـا، بـه یـک نقطـه بحـران 
در مدیریـت بخـش عمومـی کشـور تبدیـل 
شـده اند. طولانـی شـدن دوره سـاخت طـرح 
هـای عمرانـی بـه گونـه ای اسـت کـه قریب 
بـه اتفـاق ایـن طرح هـا در زمان بنـدی خـود 
بـه اتمـام نرسـیده اند و این موضـوع حاکی از 
ناکارآمـدی در تعریـف طرح ها، عـدم توجه به 
سـند آمایـش سـرزمین در خلق ایـن پروژه ها، 
فشـارهای سیاسـی و بخشـی و منطقـه ای و 
نامتناسـب بـودن حجـم انبـوه آنها بـا ظرفیت 
منابـع اعتبـاری عمرانـی کشـور اسـت و حال 
بـه  اسـت  قـرار  اسـلامی  شـورای  مجلـس 
اسـتناد تبصـره ۴ لایحـه بودجـه 1۴01 دولت 
را مکلـف بـه واگـذاری شـتاب زده طرح هـا و 

پـروژه هـای فـوق نماید.
در بخـش دیگـری از ایـن بیانیـه، آمـده: بـا 
توجـه بـه فحـوای متـن ایـن تبصـره مقـرر 
شـده اسـت ظـرف دو مـاه بـدون هیـچ معیار 
کارگـروه  قانونـی 32   کار  و  و سـاز  روشـن 
متشـکل از منتخبـان دولـت بـرای ایـن امـر 
تشـکیل و از میـان حـدود نـود هـزار پـروژه 
ملـی و اسـتانی کشـور، مجموعه پـروژه های 
قابـل واگـذاری را تعییـن و ابـلاغ نماینـد و 
در ادامـه کلیـه دسـتگاه هـای اجرایی کشـور 
نیـز مکلـف خواهنـد شـد بلافاصلـه پـس از 
ایـن ابـلاغ، حداکثـر ظـرف مـدت یـک مـاه 
را  ) بیسـت روز کاری( تمـام آن پـروژه هـا 
واگـذار نماینـد.  سـوال اساسـی ایـن اسـت 
کـه معیـار تعییـن قیمت، شـرایط واگـذاری و 
معیـار تعییـن صلاحیـت، توانایـی و امتیـازات 
و ...  چگونـه اسـت ؟  و  عجیـب تـر آنکـه   

طبـق مفـاد همیـن تبصـره  کارگـروه هـای 
تعییـن شـده تنهـا تـا 28 فروردیـن فرصـت 
دارنـد تـا تمـام ایـن آیین نامـه هـا را مطالعه، 
تدویـن، بررسـی، تصویـب و ابـلاغ نمایند که 
این موارد شـالوده و اسـاس  تبصـره ۴ لایحه 

بودجـه 1۴01 را تشـکیل مـی دهنـد .
فدراسـیون صنعـت آب کشـور در ادامـه گفته 
اسـت: مطابق موازین اصل ۴۴ قانون اساسـی 
اقتصـادی  نظـام  ایـران  اسـلامی  جمهـوری 
کشـور بر اسـاس عملکرد سـه بخـش دولتی،  
تعاونـی و خصوصـی اسـتوار اسـت که اساسـاً 
تعریـف  غیردولتـی  بخـش  اصـل  ایـن  در 
جایگزیـن  نمی توانـد  و  نداشـته  مشـخصی 
ایـن  و  شـود  محسـوب  خصوصـی  بخـش 
همـان ایـرادی  اسـت کـه در تبصـره چهـار 
و بنـد »الـف« لایحـة بودجة 1۴01 مشـاهده 
مـی شـود  و هیچ نشـانی از بخـش خصوصی 
و تعاونـی نیسـت و بـه جـای ایـن دوبخـش 
قانونـی از بخـش غیردولتـی یاد شـده اسـت. 
لایحـه ی   )۴( تبصـره ی  بـر  حاکـم  نگـرش 
بودجـه ی 1۴01 عـلاوه بـر جایگزینـی بخش 
نظـر  از  دولتـی،  غیـر  بخـش  بـا  خصوصـی 
شـتابزدگی و ضعـف تدبیـر  کـم  نظیـر اسـت. 
چرا که از یکسـو قوانین بودجه سـالیانه اسـت 
و هـر سـاله امـکان تغییـر دارد، در صورتی که 
حکـم و ماهیـت قوانیـن مربـوط بـه اجـرای 
قوانیـن  جنـس  از  نیمه تمـام  طرح هـای 
قانـون  یـک  ابتـدا  بایسـتی  و  اسـت  دائمـی 
مـادر و بالادسـتی تصویـب شـود  پـس از آن 
در قوانیـن بودجـه سـالیانه احکامـی فراخـور 

بودجـه تصویـب شـود.
مخاطبات کنار گذاشتن بخش خصوصی از 

تصمیمات سرنوشت ساز
فدراسـیون صنعـت آب کشـور در ادامـه بیانیه 
سال هاسـت  متاسـفانه  کـرده:  تاکیـد  خـود 
بخـش  تشـکل های  کـه  می شـود  مشـاهده 
و  تصمیم گیـری  فرآینـد  در  خصوصـی 
سیاسـتگذاری مشـارکت عمومـی و خصوصی 
کنار گذاشـته شـده اند. بخـش خصوصی برای 
ورود بـه فرآیند مشـارکت یا واگـذاری نیازمند 
فضـای شـفاف، پیش بینـی پذیـر و عادلانـه و 
بـه دور از هـر گونـه انحصـار و رانت اسـت و 
از سـوی دیگـر قانـون بودجـه به عنـوان یک 
فرصـت مناسـب بـرای کمـک به حل مسـئله 
پیچیـده طرح هـای نیمه تمـام، بایـد بـا دقـت 
و بـه صـورت شـفاف، برنامـه یکسـاله دولـت 
و دسترسـی بـه اطلاعـات پروژه هـا را بیـان 
نمایـد تـا با اجـرای دقیق آن، یـک گام عملی 
و واقعـی بـرای ایجـاد بسـتر سـرمایه گذاری 
برداشـته شـود. لیکـن در لایحـه ی بودجـه ی 
 )۴( »تبصـره ی  ماننـد  تبصـره ای   سـالانه، 
لایحـه بودجـه 1۴01« مصـوب می شـود کـه 
طـی آن قرار اسـت طـی مدت یک مـاه، تمام 
نظـام فنـی و اجرایـی کشـور کـه بـه تدریـج 
البتـه  طـی 50 سـال شـکل گرفتـه و صـد 
هنـوز نیازمنـد بهسـازی مدبرانـه اسـت، طـی 
مـدت یک ماه دگرگون شـود و  از آن تاسـف 
بارتـر آنکه به اسـتناد همین تبصـره بلافاصله 
انـواع دارایی هـای  و طـی مـدت یـک مـاه، 
مشـهود و نامشـهود کشور می بایسـت  واگذار 
شـود. حال  سـوال اینجاسـت کـه آیـا  تدابیر 
کارشناسـی ایـن رویکـرد را تأییـد می کنـد؟ 
آیـا می تـوان بـدون یـک برنامـه ی درازمدت 
یـا لااقـل پنج سـاله )موضـوع بندهـای 2 و 3 

مـاده ی یـک قانـون برنامـه و بودجه کشـور، 
مصـوب 1351( بـرای اصـلاح نظـام اجرایـی 
طرح هـای عمرانـی بـه رفع معضـل این طرح 

هـا امید واقعــی داشـت؟
بـه  بیانیـه آمـده اسـت:  ادامـه  همچنیـن در 
عـلاوه،  وفـق نـص اصـل ۴۹ قانون اساسـی، 
معاملات دولتی )که شـامل انـواع قراردادهای 
مشـارکت عمومـی و خصوصی اسـت(، شـأن 
ویـژه از نظر قانون گذار اساسـی داشـته اسـت. 
محاسـبات  قانـون   8۹ مـاده ی  طبـق  فلـذا 
عمومـی کشـور مقـررات اجرایی و تشـریفات 
مناقصـه و مزایـده ایـن معامـلات بایـد صرفاً 
بـه تصویـب مجلس شـورای اسـلامی برسـد 
قانون گـذاری  اختیـارات  تمامـی  سـپردن  و 
بـه قـوه مجریـه کـه در انتهـای بنـد »الـف« 
تبصـرة چهـار آمـده اسـت بـا توجه بـه قانون 
برگـزاری مناقصـات و ضوابـط اسـتوار بر این 
قانـون بـا اصـل 88 قانـون اساسـی مغایـرت 
دارد. لـذا به سـبب نگرانی از ایجـاد مخاطرات 
فنـی، اقتصـادی، حقوقـی و اجتماعـی ناشـی 
از تصویـب ایـن تبصـره  پیشـنهاد می شـود 
تـا تبصـره ی فـوق حـذف و در اسـرع وقـت 
برنامه ریـزی مدبرانـه و متکـی بـر تجربـه در 
فضـای شـفاف کارشناسـی و بـا امعـان نظـر 
بـر ظرفیـت بی بدیـل بخش هـای خصوصـی 

و تعاونـی کشـور صـورت پذیـرد. 
اعلامیـه  پایانـی  بخـش  در  فدراسـیون  ایـن 
خـود نوشـته: بــراین بـاور هسـتیم کـه حـل 
معضـل طـرح هـای عمرانـی جـز بـا تدبیـر و 
عـزم فراگیـر و بهره گیـری از ذخیـره دانش و 
تجربه تمام دسـت اندرکاران دلسـوز کشـور از 

جملـه بخـش خصوصـی ممکـن نیسـت.

پیش بینی تحلیلگران از شرایط آتی بازار نفت
نفت ۲۰۰ دلاری در راه است؟

بـازار نفـت ایـن روزهـا شـوکه اسـت؛ قیمـت نفـت در حـال حاضـر در مـرز 120 دلار قرار 
گرفتـه و برخـی پیش بینی هـا، از نفـت 150 یـا 200 دلاری حکایـت دارد.

حملـه نظامـی روسـیه بـه اوکراین بـا تحریم های شـدید از سـوی آمریـکا، اتحادیـه اروپا و 
انگلیـس روبـه رو شـده اسـت. متحـدان غربـی دسترسـی چندیـن بانک روسـی به سیسـتم 
بین المللـی سـوئیفت را قطـع کرده انـد و اگرچـه تحریم هـای مسـتقیم علیـه نفـت و گاز 
روسـیه پیـاده نشـده اند، اما تجـارت کالاهای روسـیه برای بسـیاری از بازیگـران بین المللی 

خطرناک شـده اسـت.
آمریتـا سـن، مدیـر تحقیقات شـرکت انرژی اسـپکتس در این باره به شـبکه سی ان بی سـی 
گفتـه؛ بـه دلیـل تحریم هـای بانکـی، بـرآورد می شـود حـدود ۷0 درصـد از صـادرات نفـت 

روسـیه معـادل حـدود 3.8 میلیون بشـکه در روز، مختل شـده اسـت.
طبـق بـرآورد شـرکت انـرژی اینتلیجنس که بـر مبنای آمار کشـتیرانی و مصاحبـه با معامله 
گـران بـوده اسـت، صـادرات نفـت و فـرآورده هـای نفتی روسـیه هفته گذشـته یک سـوم 

معـادل 2.5 میلیـون بشـکه در روز کاهـش پیدا کرد.
در ایـن شـرایط، برخـی تحلیلگـران حـوزه انـرژی هشـدار داده اند اگـر غرب نفت روسـیه را 
تحریـم کنـد، قیمـت جهانی نفت ممکن اسـت تـا 150 و یـا 200 دلار در هر بشـکه صعود 

کنـد. امـا در مقابـل، برخـی از کارشناسـان عنـوان می کنند چنیـن امکانی وجـود ندارد.
نفت ۲۰۰ دلار می شود؟

نرسـی قربـان، کارشـناس انـرژی دربـاره پیش بینـی نفـت 200 دلاری در گفت وگـو بـا 
خبرگـزاری خبرآنلایـن گفـت: مـن فکـر نمی کنم چنیـن اتفاقی بیفتـد؛ البته در حـال حاضر 

تحریـم نفـت روسـیه اتفـاق نیفتاده اسـت.
وی افـزود: پیش بینـی افزایـش قیمـت نفـت وجـود دارد، ولـی میـزان افزایـش قیمـت بـه 

انـدازه 200 دلار نیسـت.
ایـن کارشـناس انرژی متذکر شـد: کسـانی که خریـد و فروش نفـت دارنـد، پیش بینی های 
آینـده را هـم دارنـد و صبـر نمی کننـد تا خبـر بیاید و سـپس اقدام بـه خرید و فـروش نفت 
کننـد. اصـلا سیسـتم بازارهـای آینده این طور اسـت کـه پیش بینی هـای آینده را هـم دارند.

قربـان بـا اشـاره بـه این کـه احتمـال این کـه ۴، 5 میلیـون بشـکه نفـت از اروپـا کم شـود، 
وجـود دارد. در مقابـل آن، تحریم هـای ایـران وجـود دارد. اگـر تحریم هـای ایران برداشـته 
شـود، سـریع می تـوان 500 هـزار بشـکه نفـت در روز بـه اروپا صـادر کرد و مـا هم صاحب 

حـدود 50 میلیـون دلار در روز شـویم.
وی در پاسـخ بـه ایـن پرسـش کـه آیـا ایـران می توانـد جای نفـت روسـیه را در بـازار اروپا 
بگیـرد، عنـوان کـرد: مگـر ایـران وقتی تحریم شـد، روسـیه جـای نفـت ایـران را نگرفت؟ 

اصـلا ایـن بـازار بـرای ما بـود. حـالا ما بـازار قبلـی خودمـان را پـس می گیریم.
ایـن کارشـناس انرژی یـادآور شـد: در کل همه این ها بسـتگی به این دارد کـه تحریم های 
ایـران برداشـته شـود. بنابرایـن بلافاصلـه می توانیـم در روز ۴00 تـا 500 هزار بشـکه نفت 

به اروپا برسـانیم.
بازار با کمبود عرضه نفت خام مواجه نیست

محمـود خاقانـی، کارشـناس بین المللـی انـرژی نیـز در گفت وگو بـا خبرگـزاری خبرآنلاین 
گفـت: بـازار در حـال حاضـر در شـرایطی قـرار دارد کـه قیمت هـای کنونـی و قیمت هـای 
فیزیکـی نفت خـام در مقـام مقایسـه بـا قیمت هـای قراردادهای آتـی بالا اسـت. قیمت های 

قراردادهـای آتـی پاییـن اسـت و قیمت های روز بالاسـت.
وی افـزود: ایـن نشـان می دهـد کـه در حـال حاضـر بـازار بـا کمبـود عرضـه نفت خـام 

مواجـه نیسـت. یعنـی بـه انـدازه ای کـه تقاضـا در بـازار وجـود دارد، نفت خـام در دسـترس 
اسـت. مصرف کننـدگان 

ایـن کارشـناس بین المللـی انـرژی عنـوان کـرد: آنچه کـه موجب شـده قیمت ها بـالا رود، 
اصطلاحـا شایعه سـازی و ایجـاد نگرانـی در بـازار اسـت. نمونـه آن، ایـن اسـت که روسـیه 
صـادرات خـود را بـه بـازار متوقـف کند و یـا این که غربی هـا خرید نفـت روسـیه را متوقف 

. کنند
خاقانـی تصریـح کـرد: الان هـم شـایعات در بـازار این گونه اسـت کـه محموله هـای اورال 
روسـیه کـه معمـولا بـه اروپـا صـادر می شـود، خیلـی از پالایشـگاه ها احتیـاط می کننـد و 
خریـد نمی کننـد. حتی روسـیه تا بشـکه ای 10، 12 دلار هـم تخفیف داده، اما بـاز هم روی 
دسـت روسـیه مانده اسـت. همه این ها شـایعه اسـت و حرف هایی اسـت که در بازار مطرح 
می شـود. ولـی این کـه واقعـا یـک چنیـن مسـایلی اتفـاق می افتـد یـا خیـر، خیلـی سـخت 
می شـود قضـاوت کـرد.وی متذکر شـد: در همین حـال، ما می بینیم که عربسـتان سـعودی 
از ایـن بـازار اسـتفاده کـرده و قیمت های نفت خام عربسـتان بـرای صادرات بـه اروپا و حتی 
بـه شـرق و چیـن و هنـد را هم گـران کرده اسـت. در این رابطـه بحث این اسـت که برای 

فـروش مقطعـی فـوری زمان حاضر اسـت، نـه در زمـان آینده.
خاقانـی در ادامـه گفـت: حـالا چـرا قیمت هـای آتـی پایین اسـت؟ ایـن طبیعی اسـت، زیرا 
خیلی هـا فکـر می کننـد ایـن جنـگ ظـرف یکـی دو روز آینـده بـه پایـان برسـد و در عین 
حـال، برجـام بـه نتیجـه برسـد و ایـران بـه بـازار بازگـردد. همیـن الان ایـران حـدود ۶0 
میلیـون بشـکه نفـت و شـاید هـم بیشـتر نفت خام در کشـتی ها در دریـا دارد کـه می خواهد 

بـه بـازار ببرد.
وی افـزود: در نتیجـه این کـه می گوینـد قیمت ها به 150 و یـا 200 دلار امکان دارد برسـد، 
جنبـه روانـی و نگرانـی از وضـع موجـود اسـت، ولـی به محـض این کـه نگرانی هـا برطرف 
شـود، واقعیـت بـازار یعنـی میـزان تقاضـا و عرضـه در سـطحی خواهـد بـود کـه قیمت هـا 

متعـادل می شـود و نبایـد بیشـتر از ۶0، ۷0 دلار باشـد.
خاقانـی در پاسـخ بـه ایـن پرسـش کـه آیـا ایـران امـکان این کـه جای نفـت روسـیه را در 
بـازار اروپـا بگیـرد، دارد؟ عنوان کرد: روسـیه در حال حاضر سـومین تولیدکننـده نفت خام در 
جهـان اسـت. اولیـن و دومیـن تولیدکننده نفت، آمریکا و عربسـتان هسـتند. روسـیه علاوه 
بـر نفت خـام، مقادیـر زیـادی فراورده هـای نفتـی بـه اروپا صـادر می کنـد، بنابرایـن به این 
راحتـی نمی شـود جای روسـیه را در بـازار به ویـژه اروپای غربـی گرفت، نه تنها ایـران، بلکه 
کشـورهای دیگـر.وی تصریـح کـرد: یکـی از مشـکلات مهـم دولت هـای اروپایـی و غرب 
در حـال حاضـر در برخـورد با خواسـته های روسـیه اسـت. بـه همیـن دلیـل محافظه کارانه 

می کنند. عمـل 

خبر

در گفت وگوی اختصاصی صبح امروز با احمد توکلی مطرح شد؛

تبصره 4 بودجه تاریکخانه مجلس
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به  مربوط  اخبار  ســیل 
جنگ در اوکراین، طرح 
صیانــت و مذاکــرات 
بهارســتان  برجامــی، 
نشین ها در حال بررسی و 
مهمترین ســند  تصویب 
اقتصــادی کشــور برای 
ســال 1۴01 هستند. که 
شــاید پر حواشــی ترین 
بخش آن هم موضوع ارز 
ترجیحی باشــد امــا روز گذشــته و در بین 
هیاهوی تمام این اخبار موضوعی بسیار مهم 
از دید بســیاری از رسانه و افکار عمومی دور 
ماند. و آن هــم تصمیم گیری برای تصویب 

تبصره ۴ لایحه بودجه 1۴01 بود.
اما داســتان این تبصره چیســت، بر اساس 
تبصرة ۴ لایحــة بودجة 1۴01 که دولت به 
مجلس تقدیم کرده اســت: قرار است در بهار 
1۴01 تعــداد 32 کارگــروه از بروکراتهای 
منتخب دولت هیچ معیارِ روشن قانونی و در 
ظرف 2 ماه، از میان حــدود ۹0 هزار پروژة 
ملی و استانی کشور، تعدادی را تعیین و ابلاغ 

 نمایند.
طبق همین تبصره: تمام دستگاههای اجرایی 
کشــور، »مکلف« خواهند شد که بلافاصله 
پس از »ابلاغِ« فهرســت پروژه ها، حداکثر 
ظرف یک ماه )یعنی حــدود 20 روز کاری( 
تمام پروژه های ابلاغ شــده را واگذار کنند. 
اما با چه قیمتی قرارداد ببندند؟  با چه قالب و 
شرایط قراردادی؟ با چه امتیازات و عطایای 
دولتی؟ طی چند ســال؟  به چه کسی؟ با چه 
توان و صلاحیتی؟ با چه سطح کیفیت ارایه 
خدمات به مردم؟ با چه قیمت فروش خدمات 
به مردم؟ برای دسترسی کدام اقشار از مردم؟
تمام اینها ظرف همان 20 روز کاری و طبق 
آیین نامه هایی تعیین خواهد شــد که اکنون 
مردم و مجلس از آن بی خبر هســتند و طبق 
تبصرة ۴ لایحة بودجه: قرار است گروهی از 
افراد، از زمان ابلاغ قانون بودجه)علی القاعده 
28 اسفند( تا یک ماه بعد یعنی 28 فروردین، 
تمام ایــن آیین نامه ها را تدوین، بررســی، 

تصویــب و همه را یکجا ابلاغ بکنند. در این 
تبصره هیچ حد و مرزی برای این آیین نامه ها 
تعیین  نشده اســت و عملا جواز دگرگونی هر 
قاعده و ضابطة نظام فنی و اجرایی کشــور 
صادر می شــود. ایــن بی ثباتی و آشــفتگی 
در حالــی به عنوان نســخه ای بــرای جذب 
سرمایه گذار پیشــنهاد شده است که سرمایه 
ذاتا ترســو و حساس است و بیشتر از هرچیز 
دنبال قوانین دایمی، شفاف و پیش بینی پذیر 

است. 
در همین رابطه گفت و گویی داشتیم با احمد 
توکلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 

که در ادامه مرور می کنیم:
توکلــی با بیــان اینکه زمانی کــه مردم به 
نماینــدگان مجلــس رای داده و آن هــا را 
بی واســطه انتخاب می کردند امیدشــان بر 
ایــن بود که موانع موجود در جامعه توســط 
برداشــته شــود و طوق  نمایندگان شــأن 
مشــکلات از گردن مردم بــاز گردد، گفت: 
تبصره ۴بودجه دســتورالعملی اســت که با 
قانون اساســی، قوانین مادر و مصالح مسلم 
مــردم به شــدت در تعارض اســت؛ درواقع 
این تبصــره قانونگــذاری را نقض می کند 
و اختیــارات نماینــدگان را از آن ها ســلب، 

اختیاراتی که متعلق به خود مجلس است.
رئیس پیشــینِ مرکــز پژوهش های مجلس 
افــزود: براســاس این تبصره طــی دو ماه، 
گروه هایی در سازمان برنامه و بودجه تشکیل 
می شود که این گروه ها از بین ۹0 هزار طرح 
نیمه تمام، طرحــی را انتخاب می کنند. پس 
از آن طــی 28 روز تقویمی و 20 روز کاری 
در فروردین ماه که 15 روز آن تعطیل اســت 
می خواهند تمام آیین نامه های لازم مربوط به 
آن را بنویسند آن هم کسانی که قصد دارند 
خودشــان اختیارات لازم را در دست بگیرند 
و پــس از اینکه آیین نامه مفصل را نوشــتند 
آن را به دســتگاه های اجرایی ابلاغ می کنند 
و دســتگاه ها نیز بدون هیچ گونه اعتراضی 
بایــد این آیین نامه را ظــرف مدت زمان دو 
ماه کامل اجرایی کننــد. درواقع این افراد با 
اختیاراتی که به دست می آوردند، قصد دارند 
اقدام به فروش ۹0 هــزار پروژه کنند. نکته 

این جاســت این تعداد از پــروژه خریداری 
نمی توانــد جذب کند، اما ایــن افراد با اقدام 
موجب خود یکســری از موانع و سدهایی را 

از بین می برند.
توکلی با بیان اینکه اگر قرار باشــد مجلس 
تکلیف این حجم از پــروژه را در اختیار قوه 
مجریه قرار دهد، چرا لایحه بودجه پیوســت 
شماره یک دارد، تشریح کرد: پیوست شماره 
یک اســامی کســانی که می تواننــد بودجه 
دریافت کنند را شامل می شود. اگر ما اختیار 
تعییــن طرح های قابل فروش را به دســت 
کســانی دهیم که نمی شناســیم مشکلات 
نماینــدگان مجلس  بــار می آید.  به  زیادی 

در دســتورالعمل مقــررات مالیاتی دولت نیز 
همیــن کار را انجــام دادنــد. درواقع وزیر، 
معاون و کســانی که در بخــش خصوصی 
انتخاب می کننــد و چند تــن از نمایندگان 
مالیاتی  مقــررات  در دســتورالعمل  مجلس 
دولــت تصمیم گیری می کننــد.  این یعنی 
نماینــدگان مجلس اختیار هزاران طرح را در 
دست کسانی قرار می دهند که اصلا آن ها را 

نمی شناسند. 
این سیاستمدار ایرانی ادامه داد: واقعیت این 
اســت که این افراد می خواهنــد تعیین کنند 
چــه طرحی در چه زمانی، با چه قیمتی و چه 
قراردادی و حتی چه میزان تخفیفی  فروخته 
شــود. این اقدامات هزاران میلیارد تومان از 
پول بیت المال را از بیــن برد. این به معنای 
خصوصی سازی نیســت. در خصوصی سازی 

قانون مفصلی وجود دارد. 
توکلی با اشــاره به اینکــه در این طرح 
قصــد واگذاری پروژه هایــی را دارند که 
کالای ممتاز تولید می کنند مثل دانشگاه، 
تئاتر،  پــرورش، ســالن های  و  آموزش 
ورزشگاه ها، بیمارستان ها و... تاکید کرد: 
درواقع آن ها به بهانــه این که کارهای 
نیمه تمام را تمــام کنند طرح آماده بهره 
برداری، درحال بهره بــرداری و... همه 
را بفروشــند. برای مثال حتی می توانند 
بیمارســتان امام خمینی را که ۴0 سال 
قدمت دارد را به فروش بگذارند. پرسش 
اینجاســت چه کســی می توانــد آن را 
بفروشــد و یا چگونه بفروشد؟ اطلاعی 
نداریم. ما دارای قانون آیین نامه معاملات 
دولتی هستیم چون مناقصه، مزایده و...  
که یکی از قوی ترین قوانین ماســت را 
می خواهند حذف کنند.نمایندگان مجلس 
قصــد دارند تمــام این قوانیــن را کنار 
بگذارنــد و برای خــود تاریک خانه ای را 

ایجاد کنند.
وی تاکید کرد: نمایندگان مجلس توجه کنند 
همه شــما در حوزه های خودتان طرح های 
نیمه تمــام دارید، فکر نکنید بــا این اتفاق 
می توانید طرح های نیمه تمامتان را به پایان 
برســانید. با این اتفاق که امیــدوارم انجام 

نشود، بچه های شــما برای دویدن به دنبال 
توپ در ورزشــگاه های شهر باید پول بدهند. 
باید برای رفتن به مدرســه پول بدهند. باور 
کنیــد در هیچ کجای این دنیا پیدا نمی کنید 
که تصمیمــات به این مهمی را در ذیل یک 
لایحه دیگر اتخاذ کنند. مگر می شود برای 
تغییر دو قانون مادر آن را در قانون بودجه ای 
گذاشــت که تنها یک شوری است و یک بار 
تنها بررسی می شود. در حالی که برای برای 
تغییر قوانین مادر باید دوبار شور بشود مطالعه 
صورت بگیرد چرا دولت می خواهد تمام این 
اختیارات به چند کارمند در ســازمان برنامه 
و بودجه اهدا کند. اگر شــما مراجعه کنید به 
منابع سازمان های مختلفی هستند که فساد 
را برررسی و عواملش را رتبه بندی می کنند. 
ان ها مشخص کردند که 5۷ درصد فساد در 
معاملات دولتی انجام مــی پذیرد این یعنی 
بیش از نصف فساد. این یعنی بیشترین رشوه 
خــواری در همینجا صورت مــی گیرد، بعد 
گمرک و بعد هــم مالیات. باز هم تکرار می 
کنم چرا باید اختیاری مجلس را واگذار کنیم 
به کســی که نمی دانیم کیست. بعد سازمان 
برنامــه بودجه می خواهد هــم تهیه کننده 
تبصره باشــد هم آیین نامه بنویسد هم آن را 
ابلاغ کند و هم بعد از ابلاغ آن را کنترل کند 
و به دعاوی پاسخ دهد و آز آن مهمتر قانون 
را تفسیر کند. این چیزی است که نباید انتظار 

داشته باشند اجازه آن را به آن ها بدهیم.
توکلی افزود: مشکل این اتفاق این است که 
ما احتمال این را می دهیم که قرار اســت به 
اسم آیین نامه این تبصره، همان دستورالعمل 
ماده 2۷ را در دستور کار قرار دهند. که یعنی 
می شــود همه چیز را می توانند بفروشــند. 
در همین تبصره هم آمده اســت که دستگاه 
دولتی می توانند بنــگاه های در حال کار را 
بفروشــند.  باید دوباره تاکید کنم وقتی 5۷ 
درصد فســاد در معامــلات دولتی انجام می 
پذیرد همین عامل بیشترین تاثیر را در توسعه 
فســاد دارد و ما اگر اجازه دهیم این تبصره 
تصویب شــود نقض مکرر قانون اساســی و 
سست شدن قوانین بسیار قوی دیوان عدالت 

اداری را انجام داده ایم.

درواقع آن ها به بهانه 
این که کارهای نیمه تمام را 
تمام کنند، می خواهند طرح 
آماده بهره برداری، درحال 
بهره برداری و... همه را 
بفروشند. برای مثال حتی 
می توانند بیمارستان امام 
خمینی را که 4۰ سال قدمت 
دارد را به فروش بگذارند. 
پرسش اینجاست چه کسی 
می تواند آن را بفروشد و 
یا چگونه بفروشد؟ اطلاعی 
نداریم. ما دارای قانون 
آیین نامه معاملات دولتی 
هستیم چون مناقصه، مزایده 
و...  که یکی از قوی ترین 
قوانین ماست را می خواهند 
حذف کنند.نمایندگان مجلس 
قصد دارند تمام این قوانین 
را کنار بگذارند و برای خود 
تاریک خانه ای را ایجاد کنند
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برگزاری آئین تجلیل و تکریم از خانواده های 
معظم شهدا در تالار شهر

آئین تجلیل و تکریم از خانواده های معظم شهدای فاطمیون در تالار شهر مشهد برگزار شد .
به گزارش پایگاه خبری پاژنگار، در این مراسم ابتدا حجت الاسلام سید زهیر مجاهد مسئول 
ســابق گروه رســانه فاطمیون و فعال فرهنگی افغانســتانی اظهار داشــت؛ بازگویی ظرفیت 
های انقلاب اســلامی تکلیف آحاد جامعه و یکی از بزرگترین ظرفیت های انقلاب شــیعیان 

افغانستانی است.
وی در ادامه به حضور هزاران نفری افغانســتانی ها در هشت سال دفاع مقدس اشاره و گفت؛ 
این عشق و دلدادگی به خاطر آرمان ها و شعارهای انقلاب اسلامی بود که دم از اسلام بدون 
مرز، عدالت، برابری و برادری می زد، آرمان هایی که ملت های زجر کشــیده و زیر بار ظلم 

برای دفاع از آن خود را به جبهه های ایران رساندند.
در ادامه این مراســم حجت الاسلام و المسلمین مســعود عالی با ذکر نکاتی پیرامون پیامبر 
گرامــی اســلام)ص( روز مبعث را یکی از بزرگترین اعیاد اســلامی دانســت و افزود؛ پیامبر 
اســلام)ص( در مقابل آن همه فشار دشمنان لحظه ای از هدف خود بازنگشت و با قدم های 

استوار آنچه حق بود را اعلام کرد.
وی از خانواده معظم شــهدا به عنوان اســتوانه های نظام یاد کرد و گفت؛ این شهدا با جان 
فشانی و ایثار از آسایش و راحتی خود گذشتند تا مبادا خدشه ای به انقلاب اسلامی وارد شود.
حجه الاســلام عالی در ادامه از سردار شــهید ابوحامد یاد و افزود؛ انقلاب اسلامی متعلق به 
همه مظلومان عالم است و این چنین است که امثال شهید ابوحامد با یاران خود برای دفاع از 

انقلاب اسلامی وارد میدان شدند و توانستند نگاه مردم را به خود جلب کنند.
وی جایگاه لشــکر فاطمیون را تحولات منطقه ســتود و تاکید کرد؛ لشکر فاطمیون با حضور 
قدرتمندانه ثابت کرد که نگاه های بعضی به مهاجرین افغانســتانی اشتباه بوده و با رشادت و 

شهادت خود خاک غربت را از صورت افغانستانی ها پاک کردند.

  شهرداری ها مجاز به تهاتر املاک خود با 
سایر دستگاه ها شدند

رییس مجلس شــورای اســلامی در 
تبصره  بــه  الحاق  پیشــنهاد  جریان 
5 گفــت: بــا تصویب این پیشــنهاد 
موجود  املاک  می توانند  شهرداری ها 
خــود را با دســتگاه های دیگر تهاتر 

کنند.
به گــزارش خبرنــگار پارلمانی ایرنا، 
نمایندگان در نشست علنی نوبت دوم 
روزگذشته )یکشــنبه، 15 اسفند ماه( 
در جریان  اســلامی  مجلس شورای 
بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه 

ســال 1۴01 کل کشور، بر اساس پیشنهاد علی اکبر کریمی مبنی بر الحاق کل به تبصره )5( 
ماده واحده لایحه مذکور با 131 رأی موافقت کردند.

در این الحاقیه آمده است: به شهرداری ها اجازه داده می شود برای تسویه مطالبات و بدهی های 
قطعی شده با دستگاه های اجرایی، تأمین اجتماعی و بانک ها نسبت به تهاتر اراضی و املاک 
در چارچوب آیین نامه ای که ظرف مدت دوماه به پیشــنهاد وزارت کشور و با همکاری وزارت 

اقتصاد و دارایی به تصویب هیأت وزیران می رسد، اقدام نمایند.
محمدباقر قالیباف با تأکید بر اینکه این موضوع برای شهرداری ها از اهمیت بسزایی برخوردار 
اســت، گفت: شهرداری ها هر اموالی که بخواهند بفروشند باید به تأیید بودجه سالانه شورای 
شهر خود برسانند، در حقیقت اینجا می خواهیم در قالب یک سیاست گذاری که نیازی به تعیین 
سقف هم ندارد به شورای شــهر اجازه بدهیم که شهرداری ها بتوانند املاک موجودی آنها را 

با دستگاه های دیگر تهاتر کنند.
رییس مجلس اضافه کرد: این یک بخش از مشــکلات جدی شــهرداری ها اســت که باقی 
مانــده، کما اینکه حتی در تعهدات مربوط به وام هایی که می گیرند و در آنها 50 درصد دولت 
و 50 درصد شــهرداری ها متعهد می شوند نیز با این مشــکل مواجه هستند بنابراین این یک 

سیاست گذاری است و دستگاه ها هم می توانند این را نپذیرند.

  کشف ۳۹۷ تخلف در دستگاه های 
خراسان شمالی

خراسان  محاســبات  دیوان  مدیرکل 
شــمالی گفــت: از دی ماه پارســال 
تاکنون 3۹۷ تخلف در دســتگاه های 
استان کشف شده که ۹۴ مورد مربوط 

به قانون بودجه بوده است.
مهدی زهرابی روز گذشــته در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: این تخلفات 
منجر به تشــکیل 18 پرونده به مبلغ 
۷0 میلیارد تومان شــد که به دادسرا 
ارسال شده است.وی افزود: در همین 

مدت ۶00 مکاتبه با دســتگاه ها و نهادها برای رفع نواقص اجرای قوانین داشتیم و توجیهات 
مدیران را نیز گرفته ایم که در حال بررسی است.

وی از ورود دیوان محاسبات به اوراق قطعی و تشخیص مالیاتی که ابلاغ نشده بود خبر داد و 
افزود: 203 میلیارد تومان اوراق قطعی و مالیاتی وصول نشــده کشف شد که با پیگیری آن ها 

13 میلیارد تومان وصول خواهد شد.  
زهرابی از وجود 50 میلیارد تومان چک برگشــتی مالیاتی خبر داد و افزود: پنج میلیارد تومان 
از این رقم با پیگیری های دیوان محاسبات وصول و بقیه به اجراییات قوه قضاییه ارسال شد.
مدیرکل دیوان محاســبات از بررسی تسهیلات کرونایی نیز خبر داد و گفت: دیوان محاسبات 
به حقوق دولتی معادن نیز ورود داشت و  دو میلیارد و ۷00 میلیون تومان از این حقوق وصول 
شــد ضمن اینکه در ایــن بخش مطالبات 1۹ میلیارد تومانی حقــوق دولتی در حال پیگیری 
برای وصول اســت.وی از کشف هزار و 10۴ بسته شکر خارج از شبکه توزیع خبر داد و گفت: 
این مقدار شــکر با رصد فضای مجازی کشــف شده است که متخلف شناسایی و به تعزیرات 
حکومتی معرفی شد.زهرابی از ورود دیوان محاسبات به پرونده  پسماند بجنورد نیز خبر داد و 
خاطرنسان کرد: در قالب حسابرسی زیست محیطی محل دفن زباله و پسماند بررسی شد و در 
این پرونده  ترک فعل هایی انجام شده در طول 20 سال انجام شده که در حاال بررسی است.
وی با اشــاره به برنامه های سال آینده دیوان محاسبات گفت: 2۴ دستگاه حسابرسی خواهند 

شد که به عملکرد سد بیدواز و تفریغ بودجه 1۴01 است از جمله این برنامه است.
وی از بررســی ۹ گزارش از استان در ســطح ملی و 11 گزارش جامع از دستگاه های استان 
خبر داد و گفت: غیر از گزارش ها و محاســباتی که به صورت ملی و اســتانی انجام می شود 
اولویــت هایی نیز  با رصد فضای مجازی و گزارش یاوران مردمی ایجاد شــده که به آن نیز 

رسیدگی خواهد شد.

خبر

بنیاد بیماری های خاص تکلیف صدها بیمار »پروانه ای« را روشن کند

بلاتکلیفی پروانه ها
موســس و مدیرعامل خانه ای بی با اشــاره 
به چالش هــای پولی با بنیــاد بیماری های 
خاص، درباره حســاب بانکی مشــترکی که 
جهت واریز کمک های خیرین برای استفاده 
بیماران پروانه ای ایجاد شــده و بعدا از سوی 
بنیاد بیماری های خاص به حســاب دیگری 
منقل شــده است، خواستار شفاف  سازی این 

بنیاد شد.
به گزارش ایســنا، ســید حمیدرضا هاشمی 
گلپایگانی- موســس و مدیرعامل خانه ای 
بی، با ارســال مطلبی به ایســنا، مشکلات 
ایــن انجمن، بیماران ای بــی و چالش های 
پولی با بنیاد بیماری های خاص را تشــریح 
کرده اســت. در بخشی از این مطلب ارسالی 
به ایسنا، آمده اســت: »بیماری »ای  بی« یا 
»پروانه ای« یک اختــلال ژنتیکی مهلک و 
لاعلاج بــوده که حاصل یک نقص در تولید 
نوعی پروتئین پوســتی است. این اختلال با 
ایجاد عوارض پوســتی و درگیر ساختن اندام 
داخلی، مشــکلات عدیده جسمی، روحی و 
روانی و هزینه های ســنگین ناشی از تامین 
دارو و پانســمان را برای فرد بیمار به همراه 

دارد.
خانــه ای  بی، به عنــوان تنها نهاد رســمی 
ثبت شــده مردم نهاد جهــت حمایت از این 
بیماران، فعالیت خود را از ســال 13۹۴ آغاز 
کــرده و تاکنون بیش از ۹00 بیمار پروانه ای 
سطح کشــور را تحت پوشش خود قرار داده 
اســت. این مجموعه علاوه بر حمایت  های 
پزشــکی و درمانی از این بیماران، در جهت 
آگاهی سازی جامعه با مشکلات این عزیزان 
نیز فعالیت می کند. از این دســت فعالیت ها 
می توان به برپایی غرفه های اطلاع  رسانی در 
فضاهای عمومی و تهیه فیلم ها و کلیپ های 

آموزشی و تبلیغاتی، اشاره کرد.«
در ادامه این مطلب که به ایسنا ارسال شده، 
درباره نحوه شکل گیری خانه ای و همچنین 
نحوه همــکاری با بنیاد امــور بیماری های 
خاص و مشــکلاتی که بعد از آن ایجاد شده 
اســت، آمده اســت: »خانه ای  بی در بدو امر 
پس از پیشــنهاد و درخواســت اینجانب به 
جناب آقای مهندس ســعیدی  کیا، ریاســت 
محترم وقت بنیاد مستضعفان، و با همکاری 
بنیاد مستضعفان، وزارت بهداشت و بنیاد امور 
بیماری های خاص، با هدف رسیدگی متمرکز 

به بیماران ای  بی سطح کشور در سال 13۹۴ 
در غالب یک کارگروه تشــکیل شد. با توجه 
به مشــکلات موجود در زمــان راه اندازی 
مجموعــه در ارتباط با اخــذ مجوزات لازم، 
خانه ای  بی جهت تســریع امور، با همکاری 
بنیــاد امــور بیماری  های خاص، نســبت به 
افتتاح یک حساب بانکی، نزد بانک سینا، به 
نــام آن بنیاد اقدام کرد. لازم به ذکر اســت 
بنیاد امور بیماری  های خاص، ســابق بر این 
یک حســاب بانکی نزد بانک سامان، که به 
ادعای آن بنیاد، مربوط به جمع آوری کمک 
های مردمــی مختص بیمــاران ای  بی بود، 
دارا بود؛ لیکن به اصــرار اینجانب، در تاریخ 
13۹۴/08/08 حســاب بانکی نزد بانک سینا  
افتتاح  به شماره 3۶۶-81۶-100101۴5-1 
شــد تا خانه ای  بی، با تبلیغات لازم، نســبت 
به جمع  آوری کمک  های مردمی به نام این 

مجموعه، در حساب فوق  الذکر اقدام کند.
هدف دیگر از این اقدام، ایجاد شــفافیت در 
عملکــرد و هزینه  های مربوط به بیماران بود 
و این مهم تنها با افتتاح حســاب جداگانه  ای 
که خانه ای  بی نیز بر آن نظارت داشته باشد، 
امکان  پذیر بود. بــه همین جهت مدیرعامل 
بنیاد امور بیماری هــای خاص، خانم فاطمه 
هاشــمی رفســنجانی، اینجانب را به عنوان 
نماینده بیماران ای  بی و مســئول خانه ای-
 بــی، به همراه معاون مالــی وقت بنیاد امور 
بیماری های خاص، به عنوان دو نفر صاحب 
امضا جهت برداشت از وجوه جمع  آوری شده 
در حســاب نزد بانک سینا، رســما به بانک 

معرفی کرد.
لازم به ذکر اســت در مدت زمان همکاری 
خانه ای بی و بنیاد امور بیماری  های خاص، 
از حساب مذکور، مجموعا 11۶ طغری چک 
ریال  مجموعا ۴38/50۹/۴۴۶/150  مبلغ  به 
هزینــه گردید و مســتندات هزینه کرد کلیه 
این مبالغ موجود و قابل ارائه است. همچنین 
کلیه 11۶ طغــری چک مذکور دارای امضاء 
اینجانــب و معــاون مالی وقت بنیــاد امور 

بیماری  های خاص است.«
در ادامه مطلب ارســالی خانه ای بی به ایسنا 
آمده اســت: »یکــی از موضوعاتی که خانه 
ای  بی از بدو شــروع بــه فعالیت به آن توجه 
ویژه  ای داشــت، ثبت رسمی به عنوان یک 
موسسه مردم نهاد با مجوز فعالیت در سطح 

کشــور، می  بود که این مهم نیــز در تاریخ 
13۹۶/08/2۶ محقق گردید و این مجموعه 
با نام »موسســه خیریه حمایــت از بیماران 
پوستی خاص، خانه ای  بی« با شماره ۴3205 
ثبت گردید. همچنین به دلیل اینکه حســاب 
نزد بانک سینا به نام بنیاد امور بیماری  های 
خاص بود، امکان اســتفاده از آن حساب، به 
عنوان حســاب رســمی خانه ای  بی، پس از 
ثبت رسمی موسسه، وجود نداشت لذا پس از 
ثبت رسمی، خانه ای  بی نسبت به افتتاح یک 
حساب مستقل به نام این مجموعه نزد یکی 

از بانک  ها اقدام کرد.
در مدت زمان مذکور پس از ثبت رسمی خانه 
ای  بی، همچنان این موسســه از منابع مالی 
موجود در حســاب نزد بانک سینا نیز، جهت 
خدمت رسانی به بیماران ای  بی، استفاده می 
کرد و این امر تا قریب به یک ســال بعد از 
ثبت رسمی موسسه و افتتاح حساب جدید نیز 
ادامه داشت. در نهایت بنیاد امور بیماری  های 
خــاص، به صورت ناگهانــی و بدون اطلاع 
قبلی، از تاریــخ آبان ماه 13۹۷ به بهانه های 
واهی، بــه یکباره دسترســی خانه ای  بی به 
منابع مالی موجود در حســاب نزد بانک سینا 

را به طور کامل قطع کرد.
این اقدام بنیاد امور بیمــاری  های خاص با 
اعتراض و ابراز نگرانی شدید اینجانب مواجه 
گردید و درخواســت  های متعدد خانه ای  بی 
از بنیــاد امور بیماری  هــای خاص، مبنی بر 
بازگرداندن دسترسی اینجانب یا هر راه حل 
جایگزین دیگری نیز، بی  پاســخ باقی ماند. 
به دلیل اینکه مبالغ موجود در این حســاب 
تماماً از محل کمــک  های مردمی و با نیت 
کمک به بیماران ای  بی، جمع آوری شده بود، 
اهمیت قانونی و شرعی بازگرداندن موجودی 
این حســاب به حساب رســمی خانه ای  بی، 
بارها و بارها به مســئولین بنیاد امور بیماری 
 های خاص، کتبا و شفاها، گوشزد گردید که 

متاسفانه مورد بی  توجهی قرار گرفت.«
موســس و مدیر عامل خانه ای بی در بخش 
دیگری از این مطلب آورده است: » از دیگر 
امور غیر قابل توجیهی که توســط بنیاد امور 
بیمــاری  های خــاص انجام گرفــت، راکد 
گذاشــتن این حساب برای مدت بیش از 3۴ 
ماه تا شــهریور ماه سال 1۴00 بود. لازم به 
ذکر اســت موجودی حساب مذکور در زمان 

قطع دسترسی خانه ای  بی، حدود 1.5 میلیارد 
تومان بود که این رقم تا اواسط سال 1۴00 
تا ۶ میلیارد تومــان افزایش پیدا کرده بود و 
در طول این چند سال، پس از قطع دسترسی 
خانه ای  بی، ریالی از این حســاب، که هدف 
آن در بدو امر کمــک به بیماران ای  بی بود، 
هزینــه نگردید و علیرغم کاهش ارزش پول 
ملی در این ســال  ها، موجــودی آن به طور 

کامل راکد ماند.
در حالی که در این چند ســال خانه ای  بی با 
مشکلاتی نظیر تحریم  های ظالمانه ایالات 
متحده درگیــر بود و بیش از 15 بیمار ای  بی 
متاســفانه در این مدت جان خود را از دست 
دادند و مــا تحریم  ها را باعــث و بانی این 
ضایعه اسف بار می  دانستیم، بنیاد امور بیماری  
های خاص، هیچ کمکــی به بیماران ای  بی 
انجام نداد و حتی بــا بلوکه کردن موجودی 
حســاب مذکور، به درد بیماران اضافه نمود. 
در نهایت نیز در شهریور ماه 1۴00 موجودی 
این حســاب توســط بنیاد امور بیماری  های 
خاص تخلیه و به حســاب دیگــری منتقل 
گردیــد در حالی که حســاب قبلی همچنان 
مفتوح است و برخی خیرین همچنان به این 

حساب مبالغی را واریز می کنند.
در این میان سوال اینجاست که این مبالغ که 
از بدو امر جهت کمک به بیماران ای  بی جمع 
آوری شده است، چرا قریب به چهار سال بلا 
استفاده مانده اســت؟ چرا بنیاد امور بیماری 
 های خاص از دادن هر گونه پاسخی در این 
زمینه به خانه ای  بی، افکار عمومی، اقشــار 
جامعه، خیرین محترم و رســانه  های جمعی، 
خودداری می نماید؟ و این مبالغ که با تبلیغات 
و زحمات خانه ای  بی جمع آوری شــده بود 
)که اسناد این فعالیت ها موجود است( و صرفا 
در حســاب بنیاد امور بیماری های خاص به 
امانت موجود بوده، به چه دلیل از این حساب 

تخلیه شده است؟.
اینجانب این ســوالات را نــه تنها به عنوان 
موســس و مدیرعامل خانــه ای  بی، بلکه به 
عنوان وکیل قانونــی بیش از ۷00 بیمار که 
در دفتر اســناد رسمی به بنده وکالت داده  اند، 
مطرح می کنم؛ وکالت نامه هایی که به جهت 
پیگیری حقوق بیماران پروانه ای، در دادگاه-

 های بین المللــی در اعتراض به تحریم های 
ظالمانه ایالات متحده، بــه اینجانب داده ند. 

جایی کــه توانســته  ایم از مقامــات دولت 
ایالات متحده، شــکایت نمــوده و آنها را در 
برابر جنایات شــان در حق بیمــاران ای  بی، 
پاسخگو نماییم اما در عین حال مسئول بنیاد 
امور بیماری  های خاص در کشــور خودمان 

پاسخگو نیست.
وقتــی طبق بیانــات مقام معظــم رهبری، 
حضرت آیت ا...العظمی امام خامنه  ای)مدظله 
 العالی( کلیه مسئولان باید خود را پاسخگوی 
مــردم بدانند و این معنای واقعی شــفافیت 
است، چرا مسئول یک بنیاد خیریه که ادعای 
آن خدمت به بیماران خاص اســت، از دادن 

پاسخ خودداری می  کند؟
تمامی این ســوالات بارها و بارهــا از بنیاد 
امور بیماری  های خاص پرســیده شده است 
و همواره بی  پاســخ باقی مانده است؛ حتی 
آن بنیاد کار را به جایی رســانیده اســت که 
دیگر پاسخگوی نامه های رسمی خانه ای-

 بی نیست و دبیرخانه آن، از دریافت نامه های 
خانه ای  بی خودداری می کند.«

هاشمی گلپایگانی در ادامه این مطلب آورده 
اســت: »خانه ای  بی حتی جهــت برگزاری 
تحصن مقابل بنیاد امور بیماری  های خاص، 
از فرمانداری محترم تهران نیز درخواســت 
مجوز نمود که پــس از پیگیری فرمانداری، 
جلســه ای با حضور اینجانــب و نمایندگان 
بنیاد امور بیماری  هــای خاص، با هدف رفع 
مشکلات در محل معاونت سیاسی اجتماعی 
فرمانداری تهران برگــزار گردید. لیکن این 
جلســه با برخورد نامناســب نمایندگان بنیاد 
امور بیماری های خاص به تشنج کشیده شد 
و این افراد از محل برگزاری جلســه اخراج 
شــدند و در نهایت متاســفانه جلسه مذکور 

بدون نتیجه باقی ماند.«
مدیرعامــل خانه ای بی  در پایان تاکید کرده 
است: » تنها تقاضای خانه ای  بی از بنیاد امور 
بیماری های خاص، صرفا شــفاف  ســازی و 
روشــن نمودن تکلیف صدها بیمار پروانه ای 
است که سال  هاست پشت درب های آن بنیاد 
مانده اند و هیــچ گونه کمکی دریافت نمی-

 کنند. مسئولین بنیاد امور بیماری  های خاص 
باید شفاف سازی کنند که از زمان بلوکه شدن 
موجودی حساب بانک سینا، تا تاریخ نگارش 
این نامه )۴0 ماه گذشته(، دقیقا چه کمک-

 هایی به بیماران ای  بی کشور کرده اند؟«

۲۵ بنا غیرمجاز در زیارت گرگان تخریب شد جزئیات و نحوه استفاده از »بیمه ناباروری«

دادســتان دادســرای عمومی و انقلاب مرکز 
استان گلســتان از تخریب 25 بنای غیرمجاز 
واقع در روستای زیارت گرگان خبر داد و گفت: 
قلع و قمع ساختمان های غیرقانونی این منطقه 

همچنان ادامه دارد.
محمود اسپانلو عصر روزگذشته در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار داشت: امور اراضی گلستان با 
حضور نماینده دادســتانی از امروز کار تخریب 
بناهــای غیرمجاز در زیــارت را آغاز کرد و در 
نخستین روز اجرای این طرح، 25 مورد ساخت 
و ســاز غیرمجاز تخریب و هشت هزار و 500 

مترمربع زمین آزاد شد.
به گــزارش خبرنگار ایرنا حیــن اجرای حکم 
تخریب برخــی از بناهای غیرمجاز در تعدادی 
از معابر فرعی این روســتا، دهها نفر از اهالی 

منطقه تجمع اعتراضی برگزار کردند.
دادســتان دادســرای عمومی و انقلاب استان 
گلستان در ادامه گفت: این بناها در مسیر جاده 
آبشار زیارت منطقه لکِه قرار دارد و در راستای 
تبصره 2 ماده 10 قانــون حفظ کاربری زمین 

های کشاورزی و باغی تخریب شد.
 اســپانلو گفت: امور اراضی موظف اســت بر 
اســاس قانون همه بناهای غیرمجاز در زیارت 
گــرگان را تخریب کند و تعللی از مســئولان 
برای عمل نکردن به قانــون پذیرفته نخواهد 

شد.
 دادستان عمومی و انقلاب گرگان افزود: با نظر 
شورای حفظ حقوق بیت المال در امور اراضی 

ملی و منابع طبیعی اســتان، برای جلوگیری از 
حمل و نقل مصالح ســاختمانی برای ساخت و 
سازهای بدون مجوز در ورودی زیارت، ایست 

و بازرسی مستقر شده است.
به گزارش ایرنا رییس کل دادگستری گلستان 
و دادستان مرکز استان دو هفته پیش در معیت 
جمعی از مدیران دستگاه های متولی از زیارت 

گرگان بازدید کردند.
در این بازدید شش ســاعته با دستور دستگاه 
قضایی، دســتگاه های متولی مکلف شدند هر 
چه زودتر ساخت و ســازهای غیرمجاز در این 

منطقه را تعیین تکلیف کنند.
روستای زیارت در دل جنگل های هیرکانی در 
جنوب شهر گرگان قرار دارد و در سالهای اخیر 
به علت مناظر طبیعی زیبا و آب و هوای خوب 
مورد هجوم زمین خواران و  ساخت و سازهای 

غیرمجاز قرار گرفته است.

مدیرکل درمان غیرمســتقیم ســازمان تامین اجتماعی جزئیات و شرایط 
استفاده از بیمه زوجین نابارور را اعلام کرد. 

به گزارش ایســنا، شهرام غفاری در نشســتی خبری با بیان اینکه یکی از 
موضوعــات مهم چندماه اخیر مربوط به بیمه زوجین نابارور بود که آذرماه 
امسال به صورت رسمی ابلاغ شد ولی از ابتدای سال هزینه هر خدمتی از 
این دست که ارائه شده پرداخت می شود و اجرای آن از اول امسال است.

وی افزود: با بیش از صد مرکز ناباروری قرارداد بستیم که 50 درصد مربوط 
به جهاددانشــگاهی و مابقی مراکز دولتی هستند. اندک مراکز هم متعلق 
بــه بخش خصوصی اند. ۹0 درصد از خدمات درمان ناباروری را براســاس 
تعرفه ها در بخش های دولتی پرداخت می کنیم، در بخش خصوصی خدمات 
براساس تعرفه این مراکز پوشش داده نمی شود بلکه براساس تعرفه بخش 
عمومی غیر دولتی حســاب می شــود، فلذا بیمار مجبور اســت بخشی از 
این هزینه هــا را از جیب خود پرداخت کند بنابراین اگر فردی تمکن مالی 
ندارد لازم است در انتخاب نوع مرکز دقت کند.مدیرکل درمان غیرمستقیم 
ســازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه به نظر می رســد این امکان برای 
زوجین با درآمد متوســط و پایین فراهم اســت عنوان کرد: بیش از 3000 
پرونده در این مدت کوتاه تشکیل شده است. اگر زن زیر ۴5 سال باشد و تا 
یکسال پس از قصد و اقدام به بارداری، صاحب فرزند نشده باشد می تواند 
از این بیمه اســتفاده کند.غفاری با اشــاره به اینکه نظام ارجاع و پزشک 
خانــواده هنوز در جایــگاه خودش قرار نگرفته و بیمه ها باید در راســتای 
مدیریت بار بیماری اقداماتی انجام دهند که راه اندازی کلینیک های دیابت 
و فشــارخون از این جمله اســت گفت: بخش عمــده ای از جامعه به این 
بیماری ها مبتلا هســتند و هزینه های ناشــی از بیماری ها بالاست. بیش 
از ۴0 مرکز ملکی ما غربالگری دیابت و فشــار خون را شــروع کرده اند تا 
مبتلایان شناسایی شده در زنحیره درمان قرار بگیرند.وی افزود: اقدام دیگر 
معاونت درمان، این اســت که بیمه شــدگان در شهرهایی که مرکز ملکی 
نداریم اگر به مراکز دولتی مراجعه کنند هزینه درمانشــان رایگان است. در 
بیش از 3۶0 شــهر این امکان فراهم شده است. افراد ۶5 سال به بالا نیز 
به هر مرکز دولتی دانشگاهی و تامین اجتماعی که مراجعه کنند درمانشان 

رایگان است. هزینه این دوطرح بالغ بر ۷00 میلیارد تومان بارمالی در سال 
جاری دارد.مدیرکل درمان غیرمستقیم سازمان تامین اجتماعی به پوشش 
نسخ الکترونیک درمان نیز اشاره کرد و گفت: بالغ بر 80 درصد نسخ مراکز 
طرف قرارداد الکترونیکی اســت و تنها در موارد اورژانسی اجازه استفاده از 
نسخ کاغذی داده شده است. وی افزود: این طرح نواقص و زحماتی برای 
بیمه شــدگان، مراکز طرف قرارداد و مجریان طرح داشــت با این حال به 
خوبی پیش رفته اســت و دستاورد بزرگی محسوب می شود که باید از آن 
حفاظت کرد که به سادگی دچار خدشه نشود. شماری از بیمه های تکمیلی 
نسخ الکترونیک را نمی پذیرند اما در تلاشیم همه آنها از سال آینده به طرح 
بپیوندند.مدیرکل درمان غیرمستقیم ســازمان تامین اجتماعی درباره روند 
نظارت بر سوءاستفاده و تخلفات احتمالی از بستر نسخه نویسی الکترونیک 
و تدابیر اتخاذ شده برای جلوگیری از آنها گفت: در نسخه الکترونیک چند 
مشــکل وجود دارد که رعایت حریم خصوصی داده و اطلاعات بیمار یکی 
از آنهاســت که ممکن است مورد سوء اســتفاده قرار بگیرد. غفاری افزود: 
البته در گذشته برخی تخلفات روی کاغذ هم صورت می گرفت ولی ما دیر 
متوجه می شدیم ولی اکنون اگر پزشک میزان تجویز تعدادی و ریالی اش از 
نرم متعارف بیشتر شود، سیستم نشان می دهد یا اگر از کدملی سوءاستفاده 
شــود مشخص است و فرایند نظارت بسیار ساده تر از کاغذ شده و نظارتها 

در حال انجام است.
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شلیک به قلب سینما با گرانی بلیت!
 

ســینما جایی اســت که مردم حدود 2 ســاعت در آن حضور می یابند و ســرگرم می شوند؛ 
می خندند؛ می گریند و احتمالًا چیزی یاد می گیرند. ســینما از جمله تفریحات ارزان و فراگیر 

در سراسر دنیاست.
در کشــورمان و در حال حاضر، ســینما هم جزء ارزان ترین تفریحات محسوب می شود اما با 
نزدیک شدن به سال جدید، زمزمه گران شدن این سرگرمی به گوش می رسد؛ آن هم بیشتر 
از 50 درصد! برخی هم می گویند نهایت ســقف بلیت ۴0 هزار تومان تعیین خواهد شــد که 
بــه فرض صحت، باز هم مبلغ بالایی به نظر می رســد. البته در این میان مبالغه هایی انجام 
می گیرد مبنی بر اینکه قیمت ســینما معادل یک بســته چیپس و پفک است، و به این نکته 
توجه نمی کنند که خانواده ها در شرایط بغرنج معیشتی، تنقلاتی همچون چیپس و پفک را از 

سبد غذایی خود حذف می کنند.
مبالغه دیگری که صورت می گیرد این اســت که نرخ فعلی بلیت ســینما در ایران را )معادل 
حدوداً یک یورو ( با دیگر کشــورهای جهان مقایسه می کنند. این در حالی است که فرانسه با 
داشتن بیشترین تعداد سالن در اروپا )نزدیک به ۶ هزار سالن(، نرخ بلیتش به طور متوسط ۷ 
یورو است. فراموش نکنیم کمترین درآمد ماهانه در فرانسه به طور متوسط حدود 3500 یورو 

است، بنابراین سینما یکی از تفریحات ارزان برای مردم فرانسه محسوب می شود.
از ســوی دیگر بلیت 30 هزار تومانی فعلی حدود یک صدم حداقل حقوق در ایران محسوب 
می شود، بنابراین تفریح ارزانی نیست. آن کارگر اگر دارای یک خانواده 3 نفره باشد، باید فقط 
120 هزار تومان برای تماشای یک فیلم هزینه کند. هزینه رفت و آمد و تنقلات هم به این 
عدد اضافه می شود. بنابراین با افزایش قیمت بلیت سینما، امکان تماشای فیلم در سالن سینما 

را از بسیاری خانواده ها گرفته می شود.
این در حالی اســت که رهبر انقلاب هنر سینما را بلاشک یک هنر برتر می دانند و درباره آن 
گفته اند: احســاس می کنم که خسارت عظمایی از قِبَل محرومیت از توسعه کمّی و کیفی در 

این رشته مهم هنری بر جامعه ما وارد می شود.
از سوی دیگر، با گســترش اینترنت و رونق VODها و سامانه های آنلاین، تمایل خانواده ها 
به تماشــای آثار شبکه نمایش خانگی بیشــتر شده است. چون با خرید اشتراک یک ماهه یا 
بیشتر، به صدها فیلم و ســریال دسترسی خواهند داشت و بسیار ارزان تر از تماشای فیلم در 
سالن ســینما تمام می شود.البته که هیچ نوعی از تماشــای فیلم، جایگزین حضور در سالن 
ســینما نمی شود و حس تماشای دسته جمعی فیلم در سالن تاریک سینما با تماشای فیلم در 
منزل و روی صفحه نمایشــگر قابل مقایسه نیست، اما تجربه نشان داده که با رشد قیمت ها 
و کوچک شدن ســفره مردم، اولین کالاهایی که از ســبد خانواده حذف می شوند، کالاهای 
فرهنگی و هنری هســتند.به نظر می رسد سیاســت اعمال یارانه هم درست نباشد، چرا که 
تجربه نشــان داده است که رانت های اینچنینی، به درستی توزیع نشده و به انحراف کشیده 
می شــود. اما راه حل چیســت؟ پاسخ به این پرسش ساده نیســت، چرا که هم باید رضایت 
ســالنداران را جلب کرد، هم به نحوی عمل کرد که سینما از سبد فرهنگی خانواده  ها حرف 
نشــود. شاید بد نباشد تجربه کشورهایی همچون فرانسه را در این مورد رصد کرد؛ و دید در 

ایام شیوع کرونا چه راهکاری را برای سرپا نگه داشتن سینما به کار بسته اند؟

.سیاوش طهمورث: بازیگران ایران در سن 
پختگی به حاشیه رانده می شوند

بازیگر سریال »زخم کاری« گفت: بازیگران بر عکس تمام دنیا در ایران وقتی به سن پختگی 
و میانســالی می رسند به حاشیه رانده می شوند که بخشــی از این مساله بخاطر ناآشنایی به 

هنر است.
سیاوش طهمورث با گلایه از اینکه بازیگران برخلاف تمام دنیا که در سنین بالاتر و درخشش 
مورد توجه و اهمیت بیشــتری قرار می گیرند، اظهار داشت: این روند در ایران برعکس است 
و متاســفانه شاهد کنار گذاشته شدن بازیگران در زمان میانسالی و در عین پختگی و تجربه 

کاری بالا هستیم.
وی یکی از مصداق های این بی توجهی را غیبت هنرمندان پیشکســوت در مراسم افتتاحیه 
و اختتامیه جشــنواره فجر عنوان کرد و افزود: 5۷ ســال اســت در حرفه بازیگری هستم اما 
یک بار هم به افتتاحیه جشــنواره فجر دعوت نشدم. حرفم در نشست خبری فیلم هناس هم 
این بود که چرا هنرمندان در افتتاحیه و اختتامیه جشــنواره فجر حضور ندارند و به جای آنها 
دوســتان و آشنایان دست اندرکاران جشــنواره را می بینیم. پس این جشنواره برای کیست؟ 

گلایه من از این بود.  
این بازیگر پیشکســوت دلیل این بی توجهی را عدم آشنایی و اشراف کامل برخی از مدیران 
هنر دانســت و ادامه داد: وقتی عاشقانه وارد این عرصه و گرفتار این هنر شدم، هیچوقت به 

فکر جایزه نبودم. جایزه وقتی برای من ارزش دارد که داوران برای هنر ارزش قائل شوند.
طهمورث گلایه کرد: من هیچ! ولی آقای نصیریان دست کم 10 کار بی نظیر در کارنامه دارند 
چرا این ها را در نظر نمی گیرند و تنها در طول دوران کار هنری ایشان باید شاهد اهدای جایزه 

مکمل فجر به این هنرمند باید باشیم. 
وی در ادامه درباره بازی درخشان خود در سریال زخم کاری )1۴00، محمدحسین مهدویان( 
گفت: هر نقشــی که قبول می کنم آن کاراکتر را حس می کنم و دوســت دارم در زندگی او 

شریک باشم.
بازیگر ســریال زیر تیغ )1385، محمدرضا هنرمند( درباره برنامه های خود برای نوروز امسال 
نیز تصریــح کرد: در خانه می مانم. کتاب می خوانم، تلویزیون نگاه می کنم و به دید و بازدید 

می روم.
طهمــورث از معرفی یک کتــاب خاص برای مطالعه نوروزی خــودداری کرد و گفت: همه 
کتاب ها خوبند، از کتابی که به اشــتباه فکر می کنیــد محتوا ندارد را می توانید بخوانید تا آثار 

نویسندگان مشهور دنیا.

یادداشت

خبر

»علفزار« هم از اکران نوروزی حذف شد
ســازمان  نظــارت  و  ارزشــیابی  معــاون 
ســینمایی  فیلم هــای  گفــت:  ســینمایی، 
بــرای  مشــکلی  »علفــزار«  و  »لامینــور« 
ــوروزی انتخــاب  ــرای ن ــی ب ــد ول اکــران ندارن

نشــدند.
ــی در  ــل بیگ ــب ای ــا، حبی ــزارش ایرن ــه گ ب
ــابق  ــل س ــر از مدیرعام ــم تقدی ــیه مراس حاش
موسســه »ســینما شــهر« و در پاســخ بــه 
ــور  ــای لامین ــرا فیلم ه ــه چ ــش ک ــن پرس ای
ــدند؟  ــذف ش ــوروزی ح ــران ن ــزار از اک و علف
بــا  نــوروزی  فیلم هــای  انتخــاب  گفــت: 
ــرای  ــازمان ب ــت و س ــینمایی اس ــازمان س س
اکــران در ایــن مقطــع بــا جمیــع شــرایط بایــد 
ــدی  ــه در جمع بن ــد ک ــاب کن ــا را انتخ فیلم ه
ــن  ــزار در ای ــور و علف ــم لامین ــی دو فیل نهای

ــد. ــرار نگرفتن ــت ق فهرس
وی دربــاره اینکــه دلیــل ایــن انتخــاب نشــدن 
ــدی  ــه جمع بن ــور ب ــت: اینط ــوده؟ گف ــه ب چ

رســیدیم.
ایل بیگــی همچنیــن در واکنــش بــه ایــن 
ــب  ــور موج ــا سانس ــزی ی ــه ممی ــوع ک موض
حــذف اکــران نــوروزی لامینــور بــوده اســت، 
ــت.  ــزی نیس ــن چی ــلًا چنی ــه اص ــت: ن گف
این هــا )لامینــور و علفــزار( فیلــم هایــی 
ــکلی  ــد مش ــی گیرن ــوز م ــه مج ــتند ک هس

بــرای اکــران ندارنــد ولــی بــرای اکــران 
ــر  ــا ب ــع م ــدند. درواق ــاب نش ــوروزی انتخ ن
اســاس پارامترهایــی بــه هفــت فیلــم رســیدیم 

کــه روز گذشــته نهایــی و بــه شــورای صنفــی 
ــز  ــا نی ــامی آن ه ــدند و اس ــلام ش ــش اع نمای
امــروز احتمــالًا از ســوی شــورا اعــلام خواهــد 

شــد.
ســازمان  نظــارت  و  ارزشــیابی  معــاون 
ســینمایی پیشــتر در گفــت وگــو بــا خبرنــگار 

ســینمایی ایرنــا و در پاســخ بــه ایــن پرســش 
کــه اســامی فیلم هــای ســینمایی اکــران 
ــوند،  ــی می ش ــی نهای ــه زمان ــوروز 1۴01 چ ن
ــا  ــدام از فیلم ه ــه هیچک ــع ب ــود: راج ــه ب گفت
ــدی  ــع بن ــا جم ــون م ــم چ ــت نمی کن صحب
ــی  ــورای صنف ــه ش ــن نام ــق آیی ــان را طب م
ــران  ــص اک ــه مخت ــه ای ک ــش در جلس نمای

ــم. ــی کنی ــلام م ــت، اع ــوروزی اس ــای ن ه
وی گفتــه بــود کــه آییــن نامــه تصریــح 
ــورایی متشــکل از  ــد ش ــه بای ــرده اســت ک ک
ــیابی  ــاون ارزش ــینما، مع ــه س ــل خان مدیرعام
ــر شــورای  و نظــارت ســازمان ســینمایی، دبی
بــر  نظــارت  مدیــرکل  نمایــش،  صنفــی 
نمایــش ســازمان ســینمایی و یــک نفــر 
ــه انتخــاب  کارشــناس حــوزه ایــن موضــوع ب
بــه  نســبت  ســینمایی  ســازمان  رئیــس 
ــوروزی  انتخــاب و تعییــن فیلم هــای اکــران ن

ــد. ــدام کنن اق
ایــل بیگــی ایــن موضــوع را هــم توضیــح داده 
ــش  ــی نمای ــورای صنف ــال ش ــه امس ــود ک ب
اســامی فیلــم هایــی را بــا عنــوان پیشــنهادات 
ــم  ــن فیل ــه ای ــت ک ــرده اس ــوان ک ــود عن خ
ــه در  ــی ک ــم های ــی فیل ــراه باق ــه هم ــا ب ه
ــم متقاضــی اکــران هســتند  فهرســت 21 فیل

ــوند ــی ش ــازمان بررســی م از ســوی س

نادر سلیمانی :

نمی دانم سیاست صداوسیما چیست؟
نـادر سـلیمانی کـه 1۴ اسـفندماه تولدش را 
جشـن گرفـت و 55 سـاله شـد، بـرای همه 
مـردم ایـران آرزوی آرامـش مـی کند و می 
گویـد: آرزو مـی کنـم خداونـد هـوای همه 
مـردم عزیـز ما را داشـته باشـد؛ نـه من، نه 
آنکـه خیلی مومن اسـت و نـه آنکه خودش 

مـی گویـد آدم بدی اسـت، بلکـه همه.
ایـن بازیگـر کـه مدتـی اسـت در سـریال 
هـای تلویزیـون ایفای نقـش نـدارد، معتقد 
اسـت: سانسـورهای بیش از حد همیشـه به 
کارهـا آسـیب مـی زنـد و ایـن یـک ایـراد 
اساسـی در صداوسیماسـت. مـا بایـد کمـی 
مـردم را آگاه کنیم تا بیشـتر درباره مسـائل 

کنند. فکـر  روز 
نـادر سـلیمانی در گفـت و گویـی بـا ایسـنا 
که بـه بهانه سـالروز تولدش انجـام گرفت، 
ابتـدا از آرزوهایـش برای مـردم ایران گفت.

ایـن هنرمنـد خاطرنشـان کـرد: دعـای من 
بـرای مـردم کشـورم ایـن اسـت، خداونـدا 
ایـران و  بـدار.  امـان  را در  ایـن سـرزمین 
ایرانـی لایق همـه چیزهای خوب هسـتند. 
مـن از صمیـم قلب مـی گویم کـه ایرانیان 
بـه قـدری باهوشـند کـه لایـق بهترین هـا 
هسـتند. خداونـدا امسـال دل همـه مـردم 
مـا را خـوش کـن. برکت برسـان به سـفره 
هایشـان و آرزوهـای بـزرگ و کوچکشـان 
را بـرآورده کـن. مـن یـک بنـده کوچـک 
خداونـدم و از خـدا مـی خواهـم مـردم در 
آسـوده  و  آرامـش  یـک  بـه  جدیـد  سـال 

خیالـی کامـل برسـند.
مخاطب تلویزیون با 1۰ سال قبل فرق 

کرده است
سـلیمانی در ادامـه این گفت وگو در پاسـخ 
کمرنگـش  حضـور  دربـاره  پرسشـی  بـه 
بیننـدگان  افُـت  چرایـی  و  هـا  در سـریال 
تلویزیـون، ابتـدا بـه تفاوت مخاطب سـینما 
اساسـا  گفـت:  و  کـرد  اشـاره  تلویزیـون  و 
مخاطـب سـینما و تلویزیون خیلـی متفاوت 
ولـی  عـام  تلویزیـون،  مخاطـب  هسـتند. 
در عیـن حـال بسـیار دانـا و زیـرک اسـت؛ 
روزهـای  ایـن  مخاطبـان  اینکـه  ضمـن 
تلویزیـون بـا 10 سـال قبـل خیلـی فـرق 

تلویزیـون  در  مـا  متاسـفانه  انـد.  کـرده 
کارهایـی مـی بینیـم کـه حتی مورد پسـند 
عمـوم هـم نیسـتند چه برسـد بـه مخاطب 
دانـای تلویزیـون. ما داسـتان هـای خوب و 
سـوژه هـای نابـی در زندگـی روزمـره مان 
بـرای سـریال سـازی داریـم ولـی از آنهـا 
اسـتفاده نمی کنیـم. یکـی از ایـن سـوژه ها 
مسـئله فقـر و یـا ثـروت بیش از حد اسـت.

کـه  زمانـی  دارم  یـاد  بـه  داد:  ادامـه  وی 
سـال هـا پیـش آقـای ارگانـی از مدیـران 
شـبکه سـه سـیما بودند، فـردی بسـیار دانا 
بـود و پـای خیلـی از اتفاقـات مـی ایسـتاد 
تـا کارگـردان و عوامـل اذیـت نشـوند ولی 
الان دیگـر مثـل سـابق نیسـت. بـه عنوان 
مثـال همین رانـت خواری ها و پـول هایی 
کـه از مملکـت خارج می شـود، یک سـوژه 
نـاب برای سریال سـازی اسـت کـه ما نمی 

توانیـم از آن اسـتفاده کنیـم.
حواسمان باشد طنزهایمان به لودگی 

نرود
امسـال  فجـر  جشـنواره  در  کـه  سـلیمانی 
بازیگـر  بهتریـن  بلوریـن  سـیمرغ  برنـده 
نقـش مکمـل مـرد بخاطـر ایفـای نقـش 
بـه  شـد، سـپس  فیلـم »ضـد 1۴00«  در 
بحـث کمدی در سـاخت سـریال ها اشـاره 
و اظهـار کـرد: بـه نظـرم در بحـث کمـدی 
سـوژه یابـی خیلی مهم تر اسـت تـا کارمان 
بـه سـمت لودگـی نـرود؛ ضمـن اینکـه به 
نظـر مـن طنـز و کمـدی بـا هـم فاصلـه 
دارنـد. کمـدی هدفـش خندانـدن اسـت اما 
طنـز گزنـده اسـت و در عین همیـن گزنده 
بـودن، آگاهی بخشـی هـم دارد. کمـی باید 
جسـارت عزیـزان ما بیشـتر شـود. صادقانه 
بگوییـم الان تهیه کننده هـا و کارگردانانی 
را مـی بینیـم کـه کارهـا را بهـم می بافنـد 
و تحویـل تلویزیـون می دهنـد و بـا خـود 
می گوینـد مخاطـب کـه نمـی فهمـد؛ خیر، 
اینگونـه نیسـت. الان کودکِ 10 سـاله هم 

کامـلا آگاه اسـت
بازیگـر مجموعـه هـای »سـاعت خوش«، 
»بـاغ مظفـر«، »مرد هزارچهـره«، »معمای 
شـاه« و »کلاه پهلـوی« تاکیـد کـرد: یکی 

از ایرادهـای سـریال هـای حـوزه طنـز این 
اسـت کـه وقتـی کاری پخـش مـی شـود، 
بـه مـا توهیـن شـده  عـده ای می گوینـد 
نیسـت.  طـور  ایـن  کـه  حالـی  در  اسـت، 
متاسـفانه سانسـورهای بیش از حد همیشـه 
بـه کارهـا آسـیب مـی زنـد. مـا بایـد کمی 
آگاهـی مـردم را بـالا ببریم و اجـازه بدهیم 
مـردم دربـاره مسـائل زندگـی کمـی فکـر 
کننـد. همیـن امر باعـث می شـود تلویزیون 
منظـورم  البتـه  بگیـرد؛  بالایـی  رونـق 
ایـن نیسـت کـه برخـلاف جامعـه حـرف 
بزنیـم خیـر، هـدف مـن جـذب مخاطـب و 
اعتمادسـازی اسـت. سـریال هـای مـا بـه 
لحـاظ تکنیکـی و سـوژه ضعیف شـده اند و 

ایـن مسـئله بایـد ریشـه یابی شـود
سریال های اپیزودیک را دوست ندارم

سـلیمانی کـه در ایـن سـال هـا بیشـتر در 
حـوزه طنـز فعالیـت داشـته، در پاسـخ بـه 
اینکـه آیا اخیـراً برای بازی در سـریال های 
تلویزیـون از او دعـوت شـده اسـت؟ اعـلام 
کـرد: اخیرا دو سـریال به من پیشـنهاد شـد 
کـه اپیزودیـک بودنـد و من آنها را دوسـت 
نداشـتم. جـا دارد در همیـن جـا اشـاره کنم 
بـه یـک ایـراد دیگـر در جامعه هنـری مان 
و آن ایـن اسـت کـه بـه عنـوان مثـال من 
هنرمنـدی که در جشـنواره امسـال سـیمرغ 
اگـر بخواهـم همیـن سـریال های  گرفتـم 
اپیزودیـک را کار کنـم، ببخشـید امـا خـود 
همیـن جامعـه هنـری مـرا پـس مـی زند و 

ایـن مسـاله هم یـک ایـراد بزرگ اسـت
احساس مسوولیت نسبت به کودکان

او سـپس بـه اهمیـت کار در حـوزه کـودک 
اشـاره و تاکیـد کـرد: تنهـا کاری کـه مـن 
همیشـه گفتـم و پایـش هـم مـی ایسـتم، 
کار کـودک اسـت و این را وظیفه شـخصی 
خـودم را مـی دانـم کـه کـودکان مـا بدون 
برنامـه نماننـد. بـه همیـن خاطـر اسـت که 
طـی ایـن سـال ها بـا گـروه »محلـه گل و 
بلبـل« و »کارآگاه نجـار« همکاری داشـتم 
و همچنـان هـم همـکاری خواهـم داشـت. 
مـا بایـد در حـوزه کودک به گونـه ای عمل 
کنیـم کـه کودکانمـان پـای برنامـه هـای 

بزرگسـالان ننشـینند.
نمی دانم سیاست صداوسیما چیست؟

او در بخشـی دیگـر از صحبـت هایـش بـا 
اشـاره به سـوژه یابـی در مقوله طنـز یادآور 
شـد: مـا در حـوزه طنز سـوژه هـای زیادی 
بـرای پرداخـت داریـم. افـرادی مثـل رضـا 
عطـاران، مهران مدیـری و سـعید آقاخانی، 
از دوسـتان بسـیار خـوب من در حـوزه طنز 
هسـتند ولی نمی دانم سیاسـت صداوسـیما 
چیسـت؟ مـن کاره ای نیسـتم کـه بخواهم 
دربـاره سیاسـت های سـازمان حـرف بزنـم 
امـا دوسـت دارم مخاطبـان را بـه گونـه ای 
جـذب کنیـم کـه وقتـی سـریالی تمـام می 
شـود، مثـل گذشـته از آن یـاد کننـد. مـا 
در حـوزه سریال سـازی نویسـندگان خیلـی 
خوبـی هـم داریـم امـا از آنها اسـتفاده نمی 

. کنیم
»ساعت خوش« هنوز مخاطب دارد

سـاخت  حـال  عیـن  در  هنرمنـد  ایـن 
از  سـریال های تلویزیـون در دقیقـه ۹0 را 
دیگـر ایرادهـای صداوسـیما برشـمرد و در 
ایـن زمینـه تصریـح کـرد: یکـی دیگـر از 
ایرادهـای تلویزیـون این اسـت که سـریال 
یـک  سـازند.  مـی   ۹0 دقیقـه  در  را  هـا 
ایـراد دیگـر اینکـه وقتـی سـریال هـای ما 
مخاطبـان خودشـان را می گیرنـد، بـه جای 
اینکـه آنهـا را تقویت کنیـم، نیروهای خوب 
بـه آنهـا بدهیـم و بـه آنهـا انـرژی بدهیـم 
تـا کارشـان را ادامـه بدهنـد دقیقـا وقتـی 
کـه  می زنیـم!  را  آنهـا  شـدند،  پرمخاطـب 
ایـن اتفـاق اصـلًا خوب نیسـت. بـه عنوان 
داشـته  ای  مقایسـه  بخواهیـم  اگـر  مثـال 
باشـیم بایـد بگوییم سـریالی مثل »سـاعت 
خـوش« هنـوز هـم مخاطـب دارد و هنـوز 
بازپخـش می شـود طرفـداران  وقتـی  هـم 
زیـادی دارد و بـه مـن پیـام می دهنـد، امـا 
چـرا باعـث شـدند ایـن همـه جـوان خوبی 
کـه اجـرای خـوب داشـتند از هـم پراکنـده 
شـدند و هر کسـی به یک سـویی رفت؟ در 

حالـی کـه مـی شـد ادامـه پیـدا کند.
فضای شبکه نمایش خانگی بهتر است

نـادر سـلیمانی در پاسـخ بـه اینکه آیـا فکر 

مـی کنیـد فضـای شـبکه نمایـش خانگـی 
کـرد:  تصریـح  اسـت؟  تلویزیـون  از  بهتـر 
خوشـبختانه آنجـا بـه لحـاظ سـوژه کمـی 
بهتـر اسـت و آزادانـه عمـل می کننـد؛ البته 
آنجـا هـم ایـراد زیـاد دارد امـا در نهایـت 
دستشـان بازتـر اسـت. در شـبکه نمایـش 
خانگـی بـه لحـاظ بودجـه هـم بیشـتر بـه 
ولـی  می شـود  داده  اهمیـت  بازیگـران 
بـه  را  هایـی  مبلـغ  صداوسـیما  متاسـفانه 
چرتکـه می انـدازد کـه واقعـاً بـا موقعیت ما 
اصـلا جـور در نمی آیـد و همیـن امر باعث 
شـده خیلی از بازیگـران بگوینـد هرجا پول 
بدهنـد، آنجـا بـازی می کنیـم. متاسـفانه ما 
سـریال هایـی کار کردیـم کـه یـک سـال 
بعـد از اتمام کار با ما تسـویه شـده اسـت و 
ایـن مشـکل انگار در صداوسـیما جـا افتاده 
و قسـط آخـر مثـل مهریه می مانـد که می 

گوینـد کـی داده کـی گرفتـه!
»زیرخاکی« طنز موفقی است

هایـش  صحبـت  از  دیگـر  بخشـی  در  او 
جملـه  از  را  »زیرخاکـی«  طنـز  سـریال 
کارهـای جـذاب تلویزیـون معرفـی کـرد و 
گفـت: »زیرخاکـی« واقعا سـریال قشـنگی 
اسـت. ان شاءالله امسـال صداوسـیما بتواند 
برنامه هـا و سـریال های خوبـی بسـازد. من 
خـودم از مخاطبـان سـریال در حـال پخش 
»بـرف بـی صـدا مـی بـارد« هسـتم و بـه 
نظـرم کار خوبـی اسـت امـا تعـارف نداریم 
کمـی قصـه اش کِشـدار اسـت ولـی همین 
کـه می توانـد مخاطبش را نگـه دارد، برای 
خانـواده قشـنگ اسـت. نمی گویـم سـریال 
عالـی ای اسـت ولـی خـوب اسـت. ممکن 
اسـت الان یک عـده بگویند نادر سـلیمانی 
چرا سـریال هـای ضعیف تلویزیـون را نگاه 
مـی کنـد؛ در اینجـا بایـد بگویـم مـا بایـد 
بـه نظـر و شـعور همدیگـر احتـرام بگذاریم 
حـق  و  نمی توانیـم  مـا  نکنیـم.  توهیـن  و 
نداریـم به کسـی خرده بگیریـم. در کل من 
شـخصا معتقـدم اگـر هـدف مـا در سـاخت 
سریال سـازی درسـت باشـد و فی سبیل الله 
کار کنیـم مطمئنـا کارمـان همیشـه جذاب 

شـود. می 
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 برگزاری آئین درخت کاری در مجموعه های 
تاریخی و فرهنگی خراسان رضوی

و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
صنایع دســتی خراســان رضــوی از برگــزاری 
آئین درختکاری هم زمان بــا روز درختکاری در 

مجموعه های تاریخی و فرهنگی استان خبر داد.
به گزارش صبح امروز سیدجواد موسوی با اعلام 
این خبر افزود: »درخــت کاری در 10 مجموعه  
تاریخی و فرهنگی استان شامل آرامگاه فردوسی، 
مجموعه مزار شیخ احمد جام تربت جام، آرامگاه 

خیام نیشــابوری، مجموعه قصر خورشید کلات، مزار مولانا ابوبکر تایبادی،  مجموعه فرهنگی 
تاریخــی قطب الدین حیدر و مجموعه های خواجه یار و غیاثیه خرگرد خواف، خانه موزه شــهید 

مطهری فریمان و خانه تاریخی دانش کاشمر انجام شد.«
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی ادامه داد: »طی مراسمی که 
با حضور رئیس کمیسیون عمران توس و رئیس کمیسیون اقتصادی شورای اسلامی شهر مشهد، 
راهنمایان و فعالان گردشــگری، مدیران انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی و جهانگردی و 
برخی مدیران اداره کل برگزار شد دو درخت در مجموعه تاریخی فرهنگی آرامگاه فردوسی غرس 
شــد.«او با بیان این که گونه کاشته شده در آرامگاه فردوسی سرو و چنار بوده که در شاهنامه در 
آن نام برده شــده است، تصریح کرد: »در این مراسم یک نهال در راستای ترویج فرهنگ صلح 
و دوســتی و یک درخت به نام و یاد دکتر یعقوب دانش دوست پیشکسوت فقید میراث فرهنگی 
و دو نهال در مقبره الشعرا آرامگاه فردوسی غرس شد.«موسوی گفت: با اشاره به اهمیت درخت 
و درختکاری اظهار کرد: » نقش درخت یکی از نمادهای ایرانی و یکی از نشــان های آزادگی و 
استقامت در طول تاریخی بوده که در اشیا و آثار و بناهای تاریخی ایران همواره مورد استفاده قرار 
گرفته است.« مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی یادآور شد: » 
در کاشــت این درختان ضوابط و ملاحظات حفاظتی عرصه، حرایم آثار و محوطه های تاریخی 

مورد توجه بوده و بر اساس جغرافیا، اقلیم و بوم درختان انتخاب شده اند.«

  شهردار مشهد در کنار افراد دارای 
معلولیت و توان یابان گل کاشت

در آســتانه اســتقبال از بهار و همزمــان با روز 
درختکاری، شهردار مشهد با همراهی افراد دارای 
معلولیت و توان یابان شــهر در بوستان ملت گل 
و درخت کاشت.»ســید عبــدالله ارجائی« امروز 
و همزمان با روز درختکاری در مراســمی که با 
حضور جمعی از اعضای شــورای اسلامی شهر، 
معاون خدمات شهری، مدیرکل بهزیستی خراسان 
رضــوی و افراد دارای معلولیــت و توان یابان در 

بوستان ملت برگزارشد، اقدام به کاشت گل و نهال کرد.شهردار مشهد در این مراسم ضمن کاشت 
نهال با افراد دارای معلولیت در فضایی صمیمی به گفت وگو پرداخت و پای دردودل و دغدغه های 
آنان نشست.همچنین در حاشیه این مراسم »جواد شکوری« مشاور شهردار مشهد در امور افراد 
دارای معلولیت، گفت: با توجه به اینکه 10 تا 15 درصد از جمعیت شهر افراد دارای نیازهای ویژه 
هســتند، تصمیم گرفته شد تا مراســم روز درختکاری و کاشت گل های بهاری توسط جمعی از 
افراد دارای معلولیت و توان یابان به همراه شهردار مشهد و جمعی از مدیران شهری انجام شود.

وی اضافه کرد: هدف اصلی از برگزاری این مراسم تقدیر از افراد دارای نیازهای ویژه و مشارکت 
آنان در کاشــت درخت و گل های بهاری در بوستان ملت بود.مشاورشهردار مشهد در امور افراد 
دارای معلولیت ادامه داد: معتقد هستیم در شهر امام مهربانی ها منشاء شادابی، نشاط و مهربانی 
افراد دارای معلولیت و توان یابان هستند که با مشارکت آنان امروزشهر رنگ و بوی بهاری گرفت.

گفتنی اســت؛ در این مراسم تعدادی درخت و گل توسط شهردار مشهد، اعضای شورای شهر و 
مدیران شهری در کنار افراد دارای نیازهای ویژه در بوستان ملت کاشته شد.

  احتمال لغو برگزاری نوروزگاه مشترک 
ایران و قزاقستان در خراسان شمالی

رئیس اتاق بازرگانی خراســان شمالی از احتمال 
لغو برگزاری نوروزگاه مشترک در خراسان شمالی 
با مشارکت قزاقستان خبر داد.سعید پورآبادی در 
گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: قرار بر این بود تا 
این مراسم طی عید نوروز در بجنورد با مشارکت 
کشور قزاقســتان برگزار شود.وی با اشاره به اوج 
گیری شیوع ویروس کرونا اظهارکرد: شیوع این 
ویروس سبب شده تا احتمالا برگزاری این جلسه 

لغو شــود.پورآبادی افزود: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته مقرر شــده بود تا این جشنواره 
نوروزگاه از 5 فروردین ماه به مدت 5 روز برگزار شود و در حاشیه آن پروژه های سرمایه گذاری 
و... نیز پیگیری شــود.وی با اشاره به سفر یک هیات تجاری از این استان به شهر آلماتی کشور 
قزاقستان طی 2 ماه گذشته بیان کرد: طی این سفر به توافق های خوبی رسیدیم که یکی از آن 
ها برگزاری نوروزگاه مشترک با این کشور در استان خراسان شمالی بوده است.این مقام مسئول 
ادامه داد: موضوع خواهرخواندگی شهر بجنورد با آلماتی از دیگر توافق هایی بود که طی این سفر 
صورت گرفت.وی گفت: اختصاص 10 هکتار زمین در شــهر آلماتی به خراسان شمالی، توافق 
برای انجام کشت های فراسرزمینی توسط سرمایه گذاران ایرانی و خراسان شمالی در قزاقستان 

از دیگر دست آوردهای این سفر بوده است.

  بازگشت ۹۹ واحد راکد خراسان رضوی به 
چرخه تولید

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی خراسان 
رضوی گفت: از ابتدای امســال تاکنون ۹۹ واحد 
تولیدی راکد در داخل شهرک های صنعتی استان 
با اشــتغال زایی 2۷00 نفر و سرمایه گذاری 1۶5 
میلیارد تومان به چرخه تولید بازگشت.علی بهرامی 
زاده اظهــار کرد: کلینیک صنعت این شــرکت 
با بهره گیری از مشــاورین و احصای مشکلات 
واحدهــای تولیدی راکد پــس از بازدید از آن  و 

بررســی نزدیک مشکلات شان نسبت به شناسایی و کمک به رفع این مسائل اقدام کرده است.
وی افزود: ارائه برنامه های راه اندازی واحدهای راکد و نیمه فعال مســتقر در شهرک های صنعتی 
شــامل شناسایی واحدهای راکد و نیمه فعال و شناسایی بسترهای فعالیت های واحدهای راکد و 
نیمه فعال به تفکیک هر شــهرک بوده اســت.مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی خراسان 
رضوی بیان کرد: مهمترین دلایل راکد و غیرفعال شدن واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی 
استان نبود توجیه پذیری اقتصادی، مشــکلات مدیریتی، کمبود نقدینگی و مشکلات بانکی و 
مشکلات با دستگاه های اجرایی است.بهرامی زاده ادامه داد: 11 درصد از مهمترین دلایل راکد و 
نیمه فعال شدن واحدها ناشی از نبود توجیه اقتصادی، هفت درصد مشکلات مدیریتی، 10 درصد 
مشکلات با دســتگاه های اجرایی، 33 درصد نوسانات قیمت مواد اولیه و مشکلات ارزی و 3۹ 
درصد نیز مشــکلات بانکی و کمبود نقدینگی است.وی اظهار کرد: عدم توجیه پذیری اقتصادی 
واحدهای اقتصادی از موضوعاتی نظیر از رده خارج شــدن محصولات، فرسودگی ماشین آلات، 
فقدان بازار و بازاریابی فروش، واردات بی رویه، نبود نوآوری در تولید و قاچاق کالا نشات می گیرد. 
همچنین مشــکلات مدیریتی واحدهای راکد به اختلاف بین شرکا و پرونده های قضایی، عدم 
تمایل متقاضی برای طرح جدید، تاثیر نوسانات نرخ ارز و تحریم ها بر مشکلات نقل و انتقالات 

ارزی، نوسانات قیمت مواد اولیه، مشکلات حقوقی و ورشکستگی باز می گردد.
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ساخت و سازهای غیرمجاز مانع توسعه پایدار گناباد
ســاخت و ســازهای غیرمجاز در گناباد عــلاوه بر ایجاد 
چهره ناهمگون در سیمای شهری، مشکلات متعددی در 
مسیر اجرای طرحهای عمرانی و توسعه شهری پایدار این 
شهرستان واقع در جنوب خراسان رضوی ایجاد کرده است.

بتخلفاتی همچون »ســاخت و ســاز بدون پروانه، رعایت 
نشــدن اصول ایمنی و استحکام در ســاخت بناها، تغییر 
کاربری در جریان ســاخت و ســاز، فقدان نظارت کافی از 
سوی مسوولان فنی، تراکم ساختمان سازی، ارتفاع اضافی 
بناها و ساخت و سازهای خلاف ضوابط به صورت پیشروی 
طولی« نه تنها موجب ناهنجاری کالبدی در سیمای شهری 
شــده بلکه در حال ایجاد مشکلاتی برای محیط اجتماعی 

در گناباد است.  
ســاخت و ســازهای غیرمجاز ناشــی از ضعــف نظارتی 
دستگاههای متولی در مناطق مختلف شهری و روستایی 
شهرستان گناباد ظرف سالهای اخیر به حدی افزایش یافته 
که اکنون 200 فقره پرونده قضایی مربوط به تخلفات این 

بخش در دادگستری گناباد مفتوح است. 
نقش دستگاههای متولی در توسعه پایدار 

به اعتقاد کارشناســان مهمترین عوامل افزایش ساخت و 
سازهای غیرمجاز در گناباد ظرف ســالهای اخیر »فرار از 
قانون، آزادی عمل غیرقانونی، کاهش مزیتهای اقتصادی، 
مشکلات قانونی تشــدیدکننده ضعف در نظارت، کوتاهی 
دستگاهها و سازمانهای دولتی و متولیان بخشهای دولتی 
و خصوصــی در امر نظارت، پیدایــش منافع و درآمدهای 

غیرقانونی و فقدان آگاهی نسبت به قانون« هستند. 
این در حالی اســت که »شــهرداریها و دهیاریها، مدیریت 
امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی و بنیاد مسکن« نقش 
مهمی در جلوگیری از ســاخت و ســازهای غیرمجاز در 
روســتاها و شــهرها دارند و در این میان شهرداری علاوه 
بر کنترل و نظارت بر ســاخت و ســازها در محدوده شهر، 
موظف به جلوگیری از ســاخت و ساز غیرمجاز، غیراصولی 

و غیراستاندارد است.
مطابق »ماده یک قانون تعاریف محدوده و حریم شــهر، 
روســتا و شــهرک و نحوه تعیین آنها« اجرای طرحهای 
عمرانی از جمله ســاخت و توســعه معابر، تامین خدمات 
شــهری، تاسیســات زیربنایی، کنترل و نظارت بر ساخت 
هرگونه بنا و تاسیسات و دیگر اقدامات مربوط به توسعه و 
عمران در داخل محدوده شهری بر عهده شهرداریها است. 
بر این اســاس شــهرداری موظف به کنترل و نظارت بر 
بنای هر ســاختمانی در محدوده شــهر اســت لذا رعایت 
مقــررات »مــواد 55 و 100 قانون شــهرداریها« و صدور 
پروانه ساختمانی وظیفه خاص این نهاد عمومی محسوب 
می شود. این نهاد همچنین در چارچوب »ماده 100 قانون 
شــهرداریها« برای جلوگیری از ادامه عملیات ساختمانی 
بدون پروانه در محدوده شــهر از اختیــارات قانونی لازم 

برخوردار است. 
شهرداری همچنین در چارچوب مواد 100 و 101 »قانون 
شهرداریها« و ماده 2 و تبصره پنج ماده سه »قانون تعاریف 
محدوده حریم شهر، روســتا، شهرک و نحوه تعیین آنها« 
علاوه بر پروانه ســاختمانی مسوول بررسی و صدور دیگر 
مجوزهای قانونی مربوط به مدیریت امور شهری و نظارت 
بر همه مراحل ساخت و ســازها از طراحی تا روند ساخت 

بنا است.
ضرب الاجل برای ساماندهی بناهای غیرمجاز

افزایش ســاخت و ســازهای غیرمجاز در مناطق شهری 
و روستایی گناباد آنچنان مشــکل آفرین شده است که به 
واکنش معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان 
رضوی انجامیده است، بطوری که وی اخیرا برای ساماندهی 

این وضعیت ضرب الاجل تعیین کرد.
جواد خدایی اواخر بهمن ماه گذشــته در نشســت بررسی 
مسائل و مشکلات شــهرداریهای شهرستان گناباد گفت: 
ســاخت و سازهای غیر مجاز در حریم شهرستان گناباد به 

هیچ عنوان خوشایند نیست و باید نسبت به جمع آوری آنها 
اقدام شده و در سریعترین زمان ممکن جلسه ای با حضور 
مسوولان و دست اندرکاران ذیربط تشکیل و گزارش آن به 

استانداری ارسال شود.
وی افزود: باید با حمایت دادستان عمومی و انقلاب گناباد 
در یک طرح ضربتی قاطع با ساخت و سازهای غیرمجاز در 

حریم شهری برخورد قاطع صورت گیرد.
معاون اســتاندار خراســان رضــوی ادامــه داد: باید همه 
ظرفیتهای دستگاههای اجرایی در این راستا به میدان بیاید 
تا متخلفانی که اقدام به ســاخت و سازهای غیرمجاز کرده 
اند به عینه مشاهده کنند که به با یک بخش و فرد مواجه 
نیســتند بلکه با بدنه یکپارچه و به هم پیوسته ای روبه رو 

هستند.
وی گفت: شهرداریهای مناطق شــهری گناباد به عنوان 
پیشانی اصلی این کار وظیفه خطیری در این زمینه بر عهده 
دارند و مسوولان مربوطه باید در کنار برخورد قاطع و فوری 
با ســاخت و سازهای غیر مجاز، نیازهای واقعی افراد برای 
ساخت و ســاز در حوزه دامداریها و باغ ویلاها را شناسایی 
و برای بررسی بیشتر به کمیسیون فنی کارگروه زیربنایی 

استانداری خراسان رضوی ارسال کنند.
سه روز پس از تاکید منتقدانه معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری خراسان رضوی، نشســتی با حضور مسوولان 
ذیربط در گناباد تشــکیل شد و حساسیت عمومی مدیران 
این شهرستان نسبت به موضوع افزایش یافت. رخدادی که 
باید سالها پیشتر به دغدغه مدیران و متولیان محلی تبدیل 

می شد تا به سطح استان انعکاس نیابد. 
تخریب ساخت و سازهای غیرمجاز

شــهردار گناباد هم در گفتگو با ایرنا از صدور 15 مورد رای 
قطعی تخریب ســاخت و ســاز غیرمجاز در محدوده این 
شهر فقط ظرف 15 روز اخیر خبر داد و گفت: این تعداد به 
تصویب کمیسیون ماده 100 رسیده است و تاکنون هشت 
مورد از این ســاخت و سازهای غیرمجاز در گناباد تخریب 

شده اند. 
حمید زارع حســینی ادامه داد: هفت مورد ساخت و ساز غیر 
مجاز نیز توسط واحد اجراییات شهرداری به متصدیان آنها 
اخطار لازم داده شد که در زمان مقتضی تخریب می شود.

وی گفت: از مجموع 150 مورد اخطاریه در خصوص ساخت 
و ســازهای غیر مجاز در این شهر از ابتدای امسال تاکنون 
50 مورد خارج از محدوده خدمات شهری شهرداری و  در 

زمین های کشاورزی و باغی بوده است.
دهیار روســتای قنبرآباد و نماینده دهیاران بخش مرکزی 
گناباد هم می گوید: مشخص نبودن حریم مسیلها، فقدان 
نظارت و برخورد با ساخت و ساز در حریم کال ها، سودجویی 
در تصرف مســیلها و رودخانه ها توسط برخی افراد موجب 
شــده تا سامانه دفع آبهای سطحی در این منطقه مختل و 

باعث مشکلاتی برای روستا شود. 
حســین زحمتکش افزود: بــا توجه به اینکــه زمین های 
مسکونی در داخل محدوده قیمت بالایی دارند برخی بدون 
توجه به ضوابط و طرحهای هادی اقدام به ساخت و ساز در 
خارج از محدوده روســتا کردند که این خود در آینده باعث 

مشکلاتی برای توسعه مناطق روستایی می شود.
وی ادامه داد: ســاخت و ســازهای خارج محدوده به دلیل 
اینکه ضوابط مقاوم سازی مسکن در آن رعایت نمی شود و 
همچنین پروانه ای اخذ نمی شود، فاقد استحکام و ضوابط 
فنی بوده و ارزان تر از ســاخت و ساز های داخل محدوده 
احداث می شود، این در حالی است که برخی افراد سودجو 
در حاشــیه روستاها؛ زمین ها را خریداری کرده و نسبت به 

ساخت مسکن اقدام می کنند.
دهیار قنبرآباد گفت: یکی از مشــکلاتی که دهیاران با آن 
روبه رو هستند توقعات مردم ساکن در منازل خارج محدوده، 
متقاضی انشعابات آب و برق و گاز است، درحالیکه ادارات 
خدمات رســان قادر به خدمت رسانی به این منازل نیستند 

زیرا خدمت رســانی به خارج محدوده ممنوع اســت و باید 
خود متقاضی هزینه ها را پرداخت کند،این مســاله  ایجاد 
مشکلاتی برای متقاضیان انشعابات خارج از محدوده را به 

همراه داشته است.
وی افزود: از ســوی دیگر به دلیل اینکه ضوابط ســاخت 
و سازها رعایت نشــده و منازل فاقد پروانه ساختمانی می 
باشــند، امکان معرفی بــه ادارات جهت دریافت خدمات و 
اشــتراک وجود ندارد و این واحدهای مسکونی به تدریج 
برای تخریب به کمیســیون های ۹۹ و یا 100 ارجاع می 

شوند.
رییس هیات مدیره قنات ثبت جهانی شده »قصبه گناباد« 
هم گفت: ساخت و ســازهای بدون رعایت اصول و تغییر 
کاربری اراضی کشــاورزی و تبدیل شــدن این اراضی به 
دامداری و ویلاهای مسکونی و دیوار کشی بلوک سیمانی 
در اطراف این زمینها، اکنون چهره باغ ها و مزارع را بسیار 
زشت کرده و زمینهای کشــاورزی را در حال نابودی قرار 
داده اســت که باید با عوامل و مقصران آن به طور قاطعانه 

برخورد شود.
محمد نبی پور افزود: ســاخت و سازهای غیر مجاز و رشد 
قارچ گونه آنها در زمینهای کشاورزی محدوده قنات قصبه، 
این اثر را در معرض مخاطره جدی داده اســت و هرگونه 
احداث بنا باید در راســتای حفظ کاربــری زراعی و باغی  
صورت گیرد و از مســائلی که برای این اثر مخاطره دارد، 

جلوگیری شود.
 بازنگری طرحهای هادی روستایی

بخشــدار مرکزی گناباد نیز مشکل اصلی فراروی ساخت 
غیرمجاز در مناطق روستایی را ناشی از بازنگری طرحهای 
هادی روســتایی در بازه 10 ساله ذکر و بیان کرد: به دلیل 
بالا بودن  قیمت زمین هایی که توســط بنیاد مسکن ارائه 
می شود ببرخی اهالی اقدام به ساخت و ساز ها در زمینهای 
کشاورزی خود کردند  و بر اساس قوانین واگذاری انشعابات 
به واحد های خارج از محدوده ممنوع اســت و نمی توانند 
پروانه ساختمانی هم دریافت کنند و این مساله موجب شده 

که طرحهای هادی در آن مناطق روستایی اجرا نشوند.
ســید کاظم نظام در گفتگو با خبرنــگار ایرنا افزود: چون 
کاربری این اراضی تغییر نیافته اســت این زمینها مشمول 
قانون اراضی کشاورزی بوده و چنانچه در کمیسیون 100 و 
یا کمیسیون ۹۹ وارد شود رای تخریب برای آنها صادر می 
شود.وی ادامه داد: در روستاهای بخش مرکزی با بیش از 
20 هزار نفر جمعیت 28 واحد مســکونی در خارج محدوده 
احداث شــدند که مســاله الحاق آنها به محدوده در دست 
بررسی اســت و موافقت دستگاههای اجرایی ذیربط برای 
آنها اخذ شده است.بخشدار مرکزی گناباد گفت: متراژ اغلب 
ساخت و سازهای مسکونی خارج از محدوده روستا در این 
بخش کمتر از 100 متر بوده و این ساخت و سازها در مرز 

محدوده قانونی روستا قرار دارند.
وی افزود: بر اســاس نظر بنیاد مســکن امکان الحاق این 
ساخت و سازهای غیر مجاز به غیر از زمان اجرا طرحهای 
هــادی وجود ندارد و باید در زمان اجرای این طرحها مورد 

توجه قرار بگیرند.
نقص در چارت سازمانی شهرداری 

عضو شورای اسلامی شهر گناباد هم در گفتگو با خبرنگار 
ایرنا مهمترین مشکل شــهرداری این شهر برای افزایش 
نظارتها و جلوگیری از ســاخت و ســازهای غیر مجاز  را 
»فقدان پست سازمانی« در واحد اجراییات شهرداری ذکر 
و بیان کرد: باید نقشــه واحدی برای محــدوده اختیارات 
دســتگاههای اجرایی متولی برخورد با این تخلفات شامل 
بنیاد مسکن و شــهرداریها در مناطق شهری و روستاهای 

اقماری شهر وجود داشته باشد. 
مهران حسین زاده افزود: هزینه تخلفات ساختمانی در چنین 

شرایطی بخاطر افزایش قیمت ساختمان پایین آمده است.
وی ادامه داد: واگذاری انشعابات توسط شرکتهای خدمات 

رسان به ساخت و سازهای غیر مجاز بر دامنه این مشکلات 
افزوده و موجب تشــدید آن در سالهای گذشته شده است، 
در حالیکه این شــرکتها باید قبل از این اقدام با استعلام از 
مجاری مربوطه مانند شــهرداری، بنیاد مسکن و مدیریت 
جهاد کشاورزی نســبت به مجاز بودن ساخت این واحدها 

اطمینان حاصل کنند.
مسوول نظام مهندسی ساختمان گناباد نیز می گوید: فقدان 
نظارت کافی بر ســاخت و ســازهای غیرمجاز، تخلفات 
ساختمانی در این شهر را افزایش داده و موجب سوء استفاده 
برخی اشخاص از این شــرایط شده که همین روند نقش 

بسزایی در افزایش قیمت زمین و مسکن دارد. 
غلامرضا مرادی در گفتگــو با خبرنگار ایرنا افزود: ضوابط 
قانونی حریم و ســطح اشغال شــهرها و ساخت و سازها 
مشخص است اما برخی اشــخاص با سوء استفاده از این 
شرایط زمینی که ۷0 میلیون ریال ارزش دارد را به یک باره 
و در فاصله زمانی کوتاه بــه 10 برابر و ۷00 میلیون ریال 
خریــد  و فروش می کنند و برخــی افراد هم تعداد زیادی 

زمین را خریداری می کنند.
وی ادامه داد: طرحهای هادی و تفضیلی شهری محتوای 
اجرایی ندارد و خیلی ضعیف تدوین شــده است، خیلی از 
مســائل در آنها منطبق با شرایط منطقه دیده نشده و باید 
کارگروهی دارای اختیارات کامل متشــکل از مســوولان 
ذیربط و امور حقوقی ادارات و دادگستری برای رسیدگی به 
مســائل و مشکلات ساخت و سازهای غیر مجاز در گناباد 
تشکیل شــود و به طور دائم با دغدغه مندی براین بخش 

نظارت داشته باشد.
مشکل مهم دادستانی

دادستان عمومی و انقلاب گناباد نیز به خبرنگار ایرنا گفت: 
افزایش ساخت و سازهای غیر مجاز در این شهرستان طی 

سالهای اخیر به یک مشکل مهم تبدیل شده است.
مرتضی امیری افزود: بر اساس مصوبه اخیر در فرمانداری 
گناباد مقرر شــده است جهاد کشــاورزی و سایر متولیان 
مربوطه با هرگونه ساخت و ساز غیر مجاز در این شهرستان 
برخورد و در یک زمان مشــخص نســبت به تخریب آنها 

اقدام کنند.
اقدام غیرقانونی در برابر ساخت و ساز غیرمجاز ممنوع است 
فرماندار گناباد گفت: همه مســوولان و دســت اندرکاران 
ذیربط باید با  رویکرد پیشــگیرانه و برابر ضوابط قانونی به 
وظیفه خود در جلوگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز عمل 
و از هر گونه اقدام غیرقانونی در این زمینه خودداری کنند.

رضا نصیری افزود: باید مســائل و مشکلات ساخت و ساز 
غیر مجاز در کارگروه متشکل از مسوولان مربوطه بررسی و 
ارائه راهکارهای عملی برای برون رفت از این مشکلات به 
صورت تخصصی بررسی شده و راهکارهای مقتضی برای 

جلوگیری از آن تدوین و ارایه شود. 
وی ادامه داد: شــهرداری گناباد و محیط زیســت نیز در 
جهت اطلاع رســانی بــا نصب تابلوهای هشــدار دهنده 
نسبت به آگاهی مردم از آســیبها و جلوگیری از ساخت و 
سازهای غیرمجاز اقدام کنند.فرماندار گناباد بر لزوم استمرار 
نشستهای ستاد ساماندهی، پیشگیری و مقابله با ساخت و 
سازهای غیرمجاز تاکید و بیان کرد: این مشکل در مرحله 
نخســت در شــهر گناباد و محدوده آن و در مراحل بعدی 
در سایر بخشــهای مرکزی و کاخک به صورت ریشه ای 
بررســی و راهکارهای مقتضی برای برخورد و جلوگیری از 

استمرار آن اتخاذ می شود.
وی گفت: برخی ســاخت و ســازهای غیر مجــاز در این 
شهرستان به 20 سال گذشته برمی گردد که به دلیل برخی 
سهل انگاری های دست اندرکاران مربوطه صورت گرفته 
است.مرکز شهرستان ۹3 هزار نفری گناباد در فاصله 28۷ 

کیلومتری جنوب مشهد قرار دارد.
این شهرستان شامل چهار شهر »گناباد، بیدخت، کاخک و 
روشناوند«، دو بخش مرکزی و کاخک و 112 روستا است.

ناوگان عمومی خراسان شمالی با هفت هزار صندلی در نوروز خدمات ارائه می دهد
معاون حمل و نقــل اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای خراســان شمالی گفت: بیش از 
هفت هزار صندلی در قالب بیش از ۷۷0 دستگاه 
ناوگان عمومی برای خدمات رسانی به مسافران 

نوروز آماده است.
سعید سبحانی روز گذشته به خبرنگار ایرنا اظهار 
داشــت: در طرح نوروز 1۴01 افزایش قیمت در 
خدمات حمل و نقل جاده ای اعمال نمی شــود 
و در این زمینه تیم های نظارتی مستقر در پایانه 
های مسافربری بر نحوه خدمات رسانی نظارت 

دارند.
وی با اشــاره به اینکه پیــش فروش بلیت های 
نوروز از اول اســفند آغاز شهد است گفت: یپیش 

فروش بلیت های نوروزی به صورت اینترنتی و 
حضوری با نرخ مصوب انجام می شود.

وی با اشاره به اینکه شرکت ها حق پیش فروش 
بلیت به میزان 50 درصد ظرفیت را دارند و نباید 
بیش از آن نســبت به پیش فــروش اقدام کنند 
افزود: به مسافران نوروزی توصیه می شود بلیت 
های خود را از شــرکت های دارای پروانه از این 

اداره کل تهیه کنند.
معاون حمل و نقــل اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای خراسان شمالی خاطرنشان کرد: 
امسال هفت هزار و ۴00 کارت سلامت رانندگان 
بخش حمل و نقل عمومی کالا و مسافر در استان 
صادر شده اســت.وی اظهار داشت: صدور کارت 

سلامت برای رانندگان و پایش سلامت آنان ها به 
منظور ارتقای ایمنی سفرهای جاده ای و کاهش 

سوانح رانندگی است.
معــاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای خراسان شمالی افزود: در این استان 
یکهزار و 38۷ راننده در بخش ناوگان مســافری 

فعالیت دارند. 
سبحانی در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به 
فعالیت مسافربران شخصی در جاده ها گفت: این 
مشــکل همچنان دامن گیر بخش حمل ونقل 
مسافری استان اســت در این زمینه از مسافران 
انتظار می رود با خودروهای پلاک سفید مسافرت 
نکنند.معاون حمل و نقــل اداره کل راهداری و 

حمل و نقل جاده ای خراســان شمالی افزود: بر 
اساس آیین نامه راهنمایی و رانندگی، جابه جایی 
مســافر با ناوگان سواری پلاک شخصی ممنوع 
اســت و فعالیت رانندگان این نــاوگان وجاهت 

قانونی ندارد.
خراسان شمالی در شمال شرق کشور واقع است 
و ۴۴ درصد از جمعیت آن در روســتاها سکونت 

دارند.
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پیکان پس از ۵ سال به فینال لیگ برتر 
والیبال صعود کرد

تیم والیبال پیکان پس از پنج ســال، یک بار 
دیگر به دیــدار نهایی لیگ برتر والیبال ایران 

راه یافت.
به گزارش ایرنا، مســابقات مرحله نیمه نهایی 
لیــگ برتــر والیبال ایــران عصر امــروز به 
پایــان رســید. در آخرین بازی ایــن مرحله 
تیــم پیــکان با نتیجه ســه بر یــک مقابل 
ســپاهان اصفهان به پیروزی رسید و با توجه 

به برتری سه بر صفر در مسابقه نخست، با کسب 2 برد پیاپی راهی دیدار نهایی شد.
ســت های اول، ســوم و چهارم این بازی با امتیازات 25 بــر 18، 25 بر 22 و 25 بر 21 به 
ســود شاگردان پیمان اکبری رقم خورد و سپاهان فقط در ســت دوم با امتیاز 25 بر 21 به 

پیروزی رسید.
امیر غفور پشــت خط زن ســپاهان با 28 امتیاز حمله، 3 امتیاز دفاع و در مجموع 31 امتیاز، 
امتیازآورتریــن بازیکن این بازی بود ولی نمایش درخشــان او فقــط برای پیروزی در یک 
ســت کفایت می کرد. در سوی دیگر میدان پوریا یلی 18 امتیاز برای پیکان به دست آورد و 

پرامتیازترین بازیکن تیمش لقب گرفت.
در این بازی پیکان 51 امتیاز حمله، 12 امتیاز دفاع، ۷ امتیاز سرویس، 2۶ امتیاز با اشتباهات 
حریف و در مجموع ۹۶ امتیاز کســب کرد. سپاهان هم 50 امتیاز حمله، ۶ امتیاز دفاع، یک 

امتیاز سرویس، 25 امتیاز با اشتباهات بازیکنان پیکان و در کل 82 امتیاز گرفت.
پیکان که با 12 قهرمانی، 5 نایب  قهرمانی و ۴ عنوان سومی، پرافتخارترین تیم تاریخ لیگ 
والیبال ایران محسوب می شــود، آخرین بار در سال 13۹5 به دیدار نهایی لیگ برتر رسیده 
بود. این تیم در سال ۹۷ به جمع چهار تیم برتر مسابقات نرسید و در سال ۹۹ حتی نتوانست 
به مرحله پلی آف نیز صعود کند. باشــگاه پیکان امسال دوباره هدایت تیم را به پیمان اکبری 

سپرد و او توانست یک بار دیگر این تیم را تا فینال لیگ برتر پیش ببرد.
در مرحله مقدماتی مسابقات، پیکان در رده چهارم قرار گرفته بود اما سپاهان مقتدرانه در رده 
نخست قرار داشت. شاگردان رحمان محمدی راد در فصل گذشته هم با وجود صدرنشینی در 
مرحله مقدماتی، در نیمه نهایی شکست خوردند و بر سکوی سوم مشترک قرار گرفتند. حالا 

این تیم با باخت مقابل پیکان دوباره همان تجربه تلخ سال ۹۹ را تکرار کرد.
پیکان در دیدار نهایی باید به مصاف شــهداب یزد برود که امروز با گذشــتن از ســد فولاد 

سیرجان قهرمان فصل گذشته لیگ برتر، فینالیست شده بود.
فینال لیگ برتر به صورت 2 برد از 3 بازی و در روزهای یکشنبه، سه شنبه و پنجشنبه 22، 

2۴ و 2۶ اسفند برگزار می شود.
مســابقه رده بندی هم برگزار نخواهد شــد و ســپاهان اصفهان و فولاد سیرجان به صورت 

مشترک مقام سومی را از آن خود کردند.

اولین بازی آزمون سوژه روس ها شد
رســانه های معتبر روســیه بــه اولین بازی 
ســتاره تیم ملی ایران در بوندسلیگا به همراه 

بایرلورکوزن واکنش های متفاوتی داشتند.
تیم فوتبال بایرلورکوزن شب گذشته در هفته 
بیســت و پنجم بوندســلیگا به مصاف بایرن 
مونیخ رفت و این بازی با نتیجه تســاوی یک 

بر یک به پایان رسید.
مهمترین اتفاق بازی به پایان رســیدن انتظار 

یک ماهه ســردار آزمون ســتاره ملی پوش کشــورمان برای بازی در بوندسلیگا بود. مهاجم 
ایرانــی برای اولین بار با پیراهن لورکوزن به میــدان رفت و از دقیقه 88 بازی فرصت کمی 

برای عرض اندام داشت.
در همین رابطه اولین حضور آزمون ستاره سابق زنیت، روبین کازان و روستوف سوژه بسیاری 

از رسانه های روسیه شد.
ســایت »اسپورت اکسپرس« نوشت: سردار آزمون ستاره ســابق زنیت و روبین کازان بعد از 

گذراندن دوران نقاهتش اولین بازی خود را برای لورکوزن مقابل بایرن مونیخ انجام داد.
نشریه »sportrbc« روسیه، نوشت: سردار آزمون ستاره سابق زنیت اولین بازی خود را برای 
بایرلورکوزن مقابل بایرن مونیخ غول فوتبال آلمان در بوندسلیگا تجربه کرد و دقایق کمی به 
میدان رفت.سایت »اسپورت بیزینس« هم این طور به اولین بازی ستاره ایرانی در بوندسلیگا 
واکنش نشــان داد و نوشــت: آزمون بالاخره اولین بازی اش را برای لورکوزن در بوندسلیگا 

انجام داد. ستاره سابق زنیت مقابل بایرن مونیخ بازی کرد ولی فرصت چندانی نداشت.
آزمون از ســال 2012 تا 2022 برای مدت ۹ سال در لیگ برتر روسیه برای تیم های روبین 
کازان، روســتوف و زنیت ســن پترزبورگ بازی کرد. دوران طلایی سردار در 3 سال گذشته 
در زنیت رقم خورد و این بازیکن ایرانی 3 بار قهرمان لیگ روســیه شــد و یک بار آقای گل 

لیگ شد.

دختران هندبالیست ایران عازم قزاقستان 
شدند

تیم ملی هندبال جوانان دختران ایران عازم رقابت های قهرمانی آسیا شد.
به گزارش »ورزش ســه« از تســنیم، تیم ملی هندبال جوانان دختران ایران برای شرکت در 
شــانزدهمین دوره رقابت های هندبال قهرمانی جوانان دختر آسیا صبح امروز )یکشنبه( عازم 

آلماتی محل برگزاری رقابت های هندبال قهرمانی دختران آسیا در رده سنی جوانان شد.
سیده لیلا حسینی، هدیه ویسی، معصومه قنبری، هانیه کریمی، غزل عادلی، مرضیه قاراخانی، 
مبینا حســن نژاد، مهربان بدوی، نگار زنده بودی، مائده شــهبازی، ســارا موسی زاده، هستی 
دوخایی، الناز یارمحمدی توســکی، آرزو بهمئی، فاطمه مریخ و شهرزاد نصوحی 1۶ بازیکن 

تیم ملی هندبال دختران ایران را تشکیل می دهند.
غلامعلی اکبرآبادی، مهســا معتمدی، زهرا احمدی نیا، آزاده گیلانی و ندا اسدی نیز به عنوان 

کادر تیم ملی هندبال جوانان ایران در این رقابتها حضور دارند.
تیم ملی دختران کشــورمان در نخستین بازی خود در این رقابت ها روز سه شنبه 1۷ اسفند از 

ساعت 1۴:30 به وقت ایران مقابل قزاقستان به میدان می رود.
شــانزدهمین دوره مســابقات هندبال قهرمانی دختران آسیا از 1۶ تا 2۴ اسفندماه به میزبانی 
قزاقســتان برگزار خواهد شــد و دو تیم برتر این رقابت ها جواز حضور در رقابت های هندبال 

قهرمانی جهان 2022 به میزبانی اسلوونی را کسب می کنند.

باخت بد موقع پرسپولیس در آبادان

استقلال یکه تاز لیگ برتر
استقلال در هفته بیست و یکم لیگ برتر با 

نتیجه 2 بر یک گل گهر را شکست داد.
در  گل گهر  و  استقلال  ایسنا،  گزارش  به 
در  برتر  لیگ  یکم  و  بیست  هفته  چارچوب 
ورزشگاه آزادی به مصاف هم رفتند که این 
دیدار با پیروزی یک بر صفر آبی های پایتخت 
به پایان رسید. گل های استقلال توسط یامگا 
در دقیقه 3+۴8 و 88 و گل گل گهر در دقیقه 

58 توسط تبریزی به ثمر رسید.
و  شد  امتیازی   51 استقلال  نتیجه  این  با 
کرد.  تثبیت  را  جدول  صدر  در  جایگاهش 
قرار  پنجم  رده  در  امتیاز   32 با  هم  گل گهر 
گرفت. با این برد، فرهاد مجیدی ضمن حفظ 
رکورد  به  قلعه نویی،  مقابل  بردن هایش  نوار 
21 هفته بدون باخت سپاهان قلعه نویی هم 

رسید.
نیمه اول

گل گهر بازی را مالکانه شروع کرد و در نیمه 
با  اختیار داشت  در  را  میدان  و  توپ  نخست 
این حال شاگردان فرهاد مجیدی با استفاده 
بیشتری  خطرناک  موقعیت  ضدحملات،  از 

ایجاد کرد.
نیمه ای که استنلی  از موقعیت نصفه و  پس 
داد،  دست  از  بازی  ابتدای  در  کی روش 
در  آمانوف  انفرادی  حرکت  روی  استقلال 
دقیقه 1۷، نخستین موقعیت خطرناک بازی 
آمانوف حدود  این صحنه،  در  کرد.  ایجاد  را 
۴0 متر با توپ پیش رفت و از پشت محوطه 
به  اقدام  فروزان  دروازه  سمت  به  جریمه 
شوت زنی کرد که این شوت توسط دروازه بان 

گل گهر به کرنر فرستاده شد.
باعث  گل گهر  مدافع  اشتباه  بعد  دقایقی 
همراه  به  و  کند  توپ ربایی  یامگا  که  شد 
حسین زاده و ژستد در موقعیت خوب گل زنی 
را  توپ  موقعیت  این  در  یامگا  بگیرند.  قرار 
به حسین زاده داد و این بازیکن هم توپ را 
برای ژستد کاشت اما شوت مهاجم بلند قامت 
به مدافع  را نداشت و  استقلال کیفیت لازم 

گل گهر برخورد کرد.
یک  صاحب  گل گهر  بازی  پایانی  دقایق  در 
ضربه پنالتی شد اما ضربه فنی سعید صادقی 
به تیرک افقی دروازه برخورد کرد و به گل 
در  و  نبود  کار  پایان  این  البته  نشد.  تبدیل 
یامگا  نفوذ  روی  استقلال  هم   ۴5+3 دقیقه 
این  یامگا  پنالتی شد که  صاحب یک ضربه 
در  یامگا  شوت  کرد.  تبدیل  گل  به  را  توپ 
مهاجم  اما  شد  مهار  فروزان  توسط  ابتدا 
استقلال توپ برگشتی را به گل تبدیل کرد.

خطرناک  موقعیت  موقعیت ها،  این  جز  به 
دیگری در نیمه نخست به وجود نیامد و تنها 
برخوردهای  همراه  به  گل گهر  مالکانه  بازی 
پرشمار بازیکنان در میانه میدان به چشم آمد.

نیمه دوم
مراتب  به  بازی  دوم  نیمه  در  تیم  دو 
به  نخست  نیمه  به  نسبت  تهاجمی تری 
به  خوبی  موقعیت های  و  گذاشتند  نمایش 
این  در  کردند.  ایجاد  یکدیگر  دروازه  روی 
میدان  و  توپ  نخست،  نیمه  مانند  به  نیمه 

بیشتر در اختیار گل گهر بود.
سعید مهری، بازیکن استقلال در دقیقه ۴8 
و  قاپید  راه  بین  در  را  فروزان  محسن  پاس 
بلافاصله اقدام به شوت زنی کرد اما فروزان 
باز  از  مانع  و  داد  نشان  واکنش  خیلی سریع 

شدن دروازه گل گهر شد.
هر دو تیم در ادامه موقعیت های نصفه و نیمه 
پرتعدادی روی دروازه یکدیگر ایجاد کردند تا 
این که در دقیقه 58 بالاخره نفوذهای پرتعداد 
سعید صادقی جواب داد. این بازیکن در حالی 
که چند بازیکن استقلال را در جناح چپ به 
خودش مشغول کرده بود، با یک پاس رو به 
بیرون توپ را برای مرتضی تبریزی کاشت 
و این بازیکن با شوتی زیبا از پشت محوطه 
بازی  تا  کرد  باز  را  استقلال  دروازه  جریمه 

تیم  به  که  تبریزی  شود.  کشیده  تساوی  به 
سابقش گل  زده بود، خوشحالی نکرد.

بازی،  شدن  کشیده  تساوی  به  از  پس 
اختیار  در  بیشتر  را  توپ  مالکیت  استقلال 
داشت و چندین موقعیت روی دروازه گل گهر 
ایجاد کرد اما هیچ کدام راهی به دروازه نبرد.
مرتضی  نفوذ  روی   ۶۹ دقیقه  در  گل گهر 
پاس  که  تبریزی صاحب یک ضدحمله شد 
بازیکن به سعید صادقی رسید  کات بک این 
مهار  با هوشیاری حسینی  اما شوت صادقی 
شد تا یک خطر از بیخ گوش استقلال بگذرد.
در دقیقه 85 شوت سعید مهری در میانه راه 
علیزاده،  دست  به  جریمه  محوطه  داخل  در 
بازیکن گل گهر برخورد کرد. بیژن حیدری در 
ابتدا این صحنه را پنالتی نگرفت اما پس از 
مشورت با کمک داور، نقطه پنالتی را نشان 

داد.
زیادی  جنجال  پنالتی  ضربه  اعلام  از  پس 
در کنار زمین به وجود آمد و نیمکت دو تیم 
هم  که  جایی  تا  کردند  فراوانی  اعتراضات 
کنار  از  مجیدی  فرزاد  هم  و  مجیدی  فرهاد 
زمین اخراج شدند. همچنین امیر قلعه نویی از 

داور کارت زرد گرفت.
فراوان  قوس های  و  کش  از  پس  بالاخره 
به گل  را  پنالتی  این  راحتی  به  یامگا  کوین 
به  استقلال  برای  پیروزی  تا  کرد  تبدیل 

ارمغان بیاید.
منصوریان راه قهرمانی استقلال را هموار 

کرد
هفته  جریان  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
برابر  ایران  فوتبال  برتر  لیگ  بیست ویکم 
صنعت نفت آبادان دو بر صفر شکست خورد.
در جریان هفته بیست ویکم لیگ برتر فوتبال 
ایران تیم فوتبال پرسپولیس از ساعت 1۹:30 
صنعت  میهمان  آبادان  تختی  ورزشگاه  در 
با  نهایت  در  دیدار  این  که  بود  آبادان  نفت 
برتری دو بر صفر به سود صنعت نفت آبادان 

به پایان رسید.
محمدرضا  دیدار  این  در  نفت  صنعت  برای 
دقیقه ۷  و محمود مطلق زاده  در  غبیشاوی 

در دقیقه ۶۹ گلزنی کردند.
نیمه نخست این دیدار را پرسپولیس هجومی 
دقایق  همان  در  داشت  سعی  و  کرد  آغاز 
ابتدایی به گل برسد اما مدافعان صنعت نفت 
اجازه ندادند فرصتی نصیب پرسپولیس شود. 
در ادامه در دقیقه ۷، محمدرضا غبیشاوی از 
سمت راست حرکتی انجام داد و قصد داشت 
کند  ارسال  پرسپولیس  دروازه  روی  را  توپ 
بین  از  توپ  اشتباه عجیب حامد لک،  با  اما 
گل  به  و  عبور  دروازه بان  این  دست های 

تبدیل شد.
هنانوف،  وحدت  اشتباه  روی   ،15 دقیقه  در 
توپ  میدان صاحب  میانه  در  نصاری  حکیم 
شد و از همان جا دروازه  پرسپولیس را هدف 
قرار داد اما توپ این بازیکن راهی اوت شد.

در دقیقه 1۶، روی حرکتی که پرسپولیسی ها 
از سمت چپ انجام دادند و در ادامه با ارسال 
توپ روی دروازه صنعت نفت فرصت خوبی 
این  سر  ضربه  اما  شد  امیری  وحید  نصیب 

بازیکن به اوت رفت.
با  در دقیقه 22، روی برخورد مهدی عبدی 
دروازه بان صنعت نفت، باعث شد بازی برای 
دقایقی متوقف شود و نیمکت نشینان صنعت 
و پرسپولیس با یکدیگر دچار درگیری شوند.

گل محمدی  شاگردان  دیدار  این  ادامه  در 
برای  فرصت هایی  صحنه  دو  یکی  روی 
گلزنی به دست آوردند اما بی دقتی مهاجمان 
نفت  صنعت  دروازه  شد  باعث  قرمزپوش 

آبادان باز نشود.
هجومی  پرسپولیس  هم  را  بازی  دوم  نیمه 
فرصت  کار  ابتدای  همان  در  و  کرد  آغاز 
گلزنی داشتند که به گل نرسیدند. در دقیقه 
۴۹، روی ارسال وحدت هنانوف فرصت بسیار 

خوبی برای تمیروف مهاجم جدید پرسپولیس 
ایجاد شد اما ضربه پای راست این بازیکن از 

بالای دروازه به اوت رفت.
خوبی  فرصت  بزرگ  شروین   ،52 دقیقه  در 
دست  به  پرسپولیس  جریمه  محوطه  درون 
آورد اما شوت او با دخالت سید جلال حسینی 

راهی به دروازه پیدا نکرد.
در دقیقه 5۶، رامین رضاییان از سمت راست 
روی  توپ  ارسال  با  ادامه  در  و  کرد  حرکت 
عبدی  مهدی  برای  خوبی  فرصت   دروازه 
ایجاد کرد اما ضربه سر این بازیکن از بالای 

دروازه به اوت رفت.
ایستگاهی  ضربه  یک  روی   ،۶1 دقیقه  در 
پرسپولیسی ها سریع بازی را آغاز کردند و با 
یک پاس توپ درون محوطه جریمه صنعت 
بازیکن  این  اما  به مهدی عبدی رسید  نفت 
نتوانست از این فرصت به خوبی استفاده کند 
و شوت او را دروازه بان صنعت نفت مهار کرد.
زیبایی  با حرکت  در دقیقه ۶۹، فاخر تهامی 
وارد محوطه جریمه پرسپولیس شد و در ادامه 
به محمود  را  توپ  به عقب  رو  پاس  با یک 
مطلق زاده رساند این بازیکن هم با یک شوت 

پای راست گل دوم تیمش را به ثمر رساند.
جریمه صنعت  محوطه  پشت   ،۷8 دقیقه  در 
نفت صاحب توپ شد و در ادامه با یک شوت 
پای چپ دروازه پرسپولیس را هدف قرار داد 

اما شوت او از کنار دروازه به اوت رفت.
 سپاهان ۲ - فجرسپاسی صفر

 نویدکیا برنده تقابل طلایی پوشان
سپاهانی ها با برتری مقابل فجر جایگاه خود 

را در رده سوم تثبیت کردند.
دیدار دو تیم سپاهان و فجرسپاسی در قالب 
از ساعت 18  برتر  هفته بیست و یکم لیگ 
این  در ورزشگاه نقش جهان برگزار شد که 
به  طلایی پوشان  صفر  بر   2 برتری  با  دیدار 
پایان رسید تا اولین پیروزی نویدکیا پس از 

بازگشت رقم بخورد.
ثمر  به  سپاهانی ها  اول  گل   ۴3 دقیقه  در 
رسید. شهریار مغانلو روی سانتر میلاد جهانی 
از روی نقطه کرنر با ضربه سر توپ را وارد 

دروازه ایمان صادقی کرد.
تیمش  و  خودش  گل  دومین  مغانلو  شهریار 
را در دقیقه ۷۴ به ثمر رساند. او روی ریباند 
ضربه کاشته امید نورافکن با ضربه ای بغل پا 

توپ را وارد دروازه فجری ها کرد.
امتیازی   38 پیروزی  این  با  طلایی پوشان 
تثبیت  سوم  رده  در  را  خود  جایگاه  و  شدند 
شکست  این  با  فجری ها  مقابل  در  کردند. 
باقی  پانزدهم  رده  در  امتیاز   15 با  همچنان 

ماندند.
شکست فولاد در اهواز برابر ذوب آهن

دیدار تیم های فولاد و ذوب آهن با برتری دو 
بر یک ذوب آهن به پایان رسید.

به گزارش ایسنا، در جریان هفته بیست ویکم 
فولاد  فوتبال  تیم  ایران،  فوتبال  برتر  لیگ 
خوزستان از ساعت 1۶ در ورزشگاه شهدای 
این  که  بود  ذوب آهن  میزبان  اهواز  فولاد 
دیدار در نهایت با برتری دو بر یک ذوب آهن 

به پایان رسید.
بازیکنان  خوب  حرکت  روی   ،2 دقیقه  در 
فولاد از سمت راست و در ادامه ارسال پاس 
فرصت  ذوب آهن،  دروازه  مقابل  به  عرضی 
خوبی برای پریرا ایجاد شد و این بازیکن هم 

با یک بغل پا، برای فولاد گلزنی کرد.
ارسال  یک  روی   ،32 دقیقه  در  و  ادامه  در 
بلند از سوی بازیکنان ذوب آهن از سمت چپ 
انجام شد و سعید باقرپسند با یک ضربه سر 

گل تساوی را برای ذوب آهن به ثمر رساند.
دور،  راه  از  شوت  یک  روی   ،۹0 دقیقه  در 
بود  شده  خارج  دروازه  از  که  گردان  شهاب 
دچار اشتباه شد و محمد امین درویشی توپ 
پیروزی  گل  به  ذوب آهن  برای  را  برگشتی 

تبدیل کرد.

با این نتیجه فولاد 2۹ امتیازی باقی ماند و 
ذوب آهن هم به امتیاز 25 رسید.

برد  هفتمین  و  فولاد  باخت  ششمین  این 
ذوب آهن در لیگ بیست ویکم بود.

زور نفت مسجد سلیمان به مس 1۰ نفره 
هم نرسید

نفت  و  رفسنجان  مس  تیم  دو  دیدار 
پایان  با تساوی بدون گل به  مسجدسلیمان 

رسید.
به گزارش ایسنا، دیدار دو تیم مس رفسنجان 
و نفت مسجدسلیمان ساعت 15 به میزبانی 
با  دیدار  این  که  شد  برگزار  رفسنجانی ها 

تساوی بدون گل به پایان رسید.
میثم تیموری در دقیقه یک با متوقف کردن 
موقعیت تک  در  نفت مسجدسلیمان  مهاجم 
با کارت قرمز  این دیدار  به تک توسط داور 

مستقیم از زمین بازی اخراج شد.
با وجود حملات نصف و نیمه دو تیم، توپی 
وارد دروازه ها نشد و این تک امتیاز بی اثر به 

حساب دو تیم واریز شود.
شاگردان فکری 13 امتیازی و رده پانزدهمی 
 3۴ رفسنجان  مس  مقابل  در  و  هستند 
امتیازی است و موقتا جایگاه چهارم خود را 

حفظ کرده است.
آلومینیوم در اراک هم باخت/ شاگردان 

خطیبی روی ریل ناکامی
آلومینیوم  میزبانش  برابر  هوادار  فوتبال  تیم 

اراک با یک گل به برتری رسید.
به گزارش ایسنا، در جریان هفته بیست ویکم 
لیگ برتر فوتبال ایران تیم فوتبال آلومینیوم 
اراک از ساعت 15 در ورزشگاه امام خمینی 
در  دیدار  این  که  بود  هوادار  میزبان  اراک 
نهایت با برتری یک بر صفر هوادار به پایان 
پشت  صادقی  حسین   ،33 دقیقه  رسید.در 
محوطه جریمه آلومینیوم صاحب توپ شد و 
را  تیم  این  دروازه  راست  پای  شوت  یک  با 
هدف قرار داد و گل برتری هوادار را به ثمر 
رساند.با این نتیجه هوادار 25 امتیازی شد و 

آلومینیوم هم 2۶ امتیازی باقی ماند.
به  که  است  هفته  دوازده  آلومینیوم  تیم 

پیروزی دست پیدا نکرده است.

هدیه 3 امتیازی دروازه بان پیکان به 
نساجی

به  پیکان  دروازه بان  اشتباه  روی  نساجی 
تهران  در  شیرینی  و  صفر  بر  یک  پیروزی 

دست یافت.

به گزارش ایسنا، در یکی از دیدارهای هفته 
بیست و یکم لیگ برتر فوتبال ایران، پیکان 
از ساعت 15 در ورزشگاه دستگردی تهران 
میزبان نساجی قائم شهر بود که این دیدار با 
برتری یک بر صفر شاگردان ساکت الهامی 

تمام شد.
شکست  گل  یک  با  شرایطی  در  پیکان 
دروازه بان  اشتباه  با   3۶ دقیقه  در  که  خورد 
در  و  توپ  دفع  و  دروازه  از  خروج  در  خود 
ادامه خطا روی کریم اسلامی، 10 نفره شد 
و کرمانشاهی را با کارت قرمز داور از دست 
داد. عجیب اینکه پیکان در دقیقه 3۹ و روی 
گل  خود  اخراجی  دروازه بان  خطای  همین 
برای  کرمانشاهی  این  اقدام  عملا  تا  خورد 

بسته نگه داشتن دروازه تیمش بی اثر شود.
ضربه  روی  از  شجاعی  مسعود  پاس 
به  جریمه  محوطه  مقابل  در  ایستگاهی، 
برخورد  با  او  شوت  و  رسید  کلانتری  ایوب 
به بازیکنان حریف، از بالای سر دروازه بان 
جانشین پیکان، به گل تبدیل شد تا شاگردان 
این بازی خانگی شکست تلخی  حسینی در 

را تجربه کنند.
اما و  امتیازی شد  نتیجه، نساجی 2۶  این  با 
همچنان به علت تفاضل گل کمتر نسبت به 
آلومینیوم اراک در رتبه دهم جدول باقی ماند. 
در مقابل پیکان با باقی ماندن در امتیاز 30، 
فرصت نزدیک شدن به تیم های مدعی را از 
دست داد و چه بسا تا ساعاتی بعد رتبه ششم 

خود را هم از دست بدهد.

تساوی بی حاصل تراکتور و شهرخودرو
به  تراکتور  و  شهرخودرو  فوتبال  تیم  دو 

تساوی بدون گل رضایت دادند.
هفته  دیدار  نخستین  در  ایسنا،  گزارش  به 
بیست و یکم لیگ برتر فوتبال ایران، دو تیم 
در   1۴:30 ساعت  از  تراکتور  و  شهرخودرو 
ورزشگاه ثامن مشهد به مصاف هم رفتند که 
تراکتور  و  نداشت  برنده  دیدار  این  پایان،  در 
با  هم  شهرخودرو  جدولی  قعر  تیم  مقابل 

نتیجه بدون گل متوقف شد. 
دقیقه 1۴، محمد عباس  در  و  دیدار  این  در 
زاده یک پنالتی را برای تراکتوری ها از دست 

داد.
همچنین مهدی شریفی، مهاجم شهرخودرو 

در دقیقه 32 از داور اخطار گرفت.
امتیاز   ۹ با  شهرخودرو  تساوی،  این  با 
 1۷ با  تراکتور  و  ماند  باقی  جدول  قعرنشین 

امتیاز در رده سیزدهم قرار گرفت.

511/1هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )11/41(
و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
و  اراضی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  و   3 و   1 مواد  دستور  به  نظر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
رای شماره 1۴00۶030۶00500۹8۹1  برابر  و  فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/0۹/20  ساختمانهای 
مورخ 1۴00/11/2۶ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات 
به  یکباب ساختمان    به ششدانگ  نسبت  فرزند حسن  ترک  بیات  علی  آقای  بلامعارض  و  مالکانه 
مساحت ۹1/۴۶  متر مربع از پلاک شماره 108 فرعی از 232  اصلی  واقع در  اراضی نجف آباد بخش 
2 حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالکین رسمی آقایان غلامعلی پیرایش و غلامحسین حلبی 
و خانم ایران حلبی محرز گردیده است..لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز 
از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و 
صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 1۴00/12/01 تاریخ 

انتشار نوبت دوم 1۴00/12/1۶   م الف ۹۹3
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بعضی فاصله ها راحت پُر می شوند: فاصله دو طبقه را چند پله پُر می کند. دو طرف یک رود 
را یک پُل و دو شهر را ریل قطار...ولی بعضی فاصله ها راحت پُر نمی شوند. پُر کردنشان کار 
یک نفر نیست. کار صدها و هزاران انسان است. آن هم انسان هایی که زندگی را نه فقط 

برای خودشان که برای دیگران هم بهتر می خواهند.
یک دست محک در دست کودکان است و دست دیگرش در دستان شما که با شنیدن 

خنده یک کودک قلبتان تندتر می زند، تا با هم فاصله را پُر کنیم:
 فاصله بین بیماری تا سلامتی…

اعضای خانواده محک، این فاصله را شما با عشق پُر  کنید!

کنید! پُر  با عشق  را  فاصله  این  شما 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

هدایت ویلچر با زبان!
محققـان دسـتگاهی ایجـاد کرده اند که بـه افراد 
مبتـلا بـه آسـیب نخاعـی امـکان حرکـت دادن 
ویلچـر و کنترل دسـتگاه های هوشـمند با کمک 

حـرکات سـر و زبـان را می دهد.
بـه گـزارش ایسـنا و بـه نقـل از تک اکسـپلور، 
بـه   )Brooks(بروکـس توانبخشـی  مرکـز 
موسـوم  مطالعـه ای  کـه  کـرده  اعـلام  تازگـی 
تـلاش  یـک  کـه   )MagTrack(بـه مگ تـرک
مهندسـی  دانشـکده  بـا  مشـترک  تحقیقاتـی 
بـرق و کامپیوتـر جورجیـا تـک بـا موفقیـت بـه 
پایـان رسـیده اسـت و بازخوردهـای تیـم بالینی 
و بیمارانشـان بـه مهندسـان جورجیـا تـک ایـن 
تحقیقـات  اولیـه  نمونـه ی  کـه  داده  را  امـکان 
خـود را بـه یـک نسـخه آمـاده بـرای کاربـران 
از  بیـش  توسـط  فنـاوری  ایـن  کننـد.  تبدیـل 
1۷ فـرد اسـتفاده کننـده از ویلچـر کـه بـه فلـج 
فلـج  شـد.  آزمایـش  هسـتند،  دچـار  چهارانـدام 
اسـت  فلـج  نوعـی   )tetraplegia(انـدام چهـار 
کـه بـه دلیـل آسـیب بـه نخـاع ایجـاد می شـود 
و بـر بازوهـا، دسـت ها، پاهـا و لگـن فـرد اثـر 

می گـذارد.  
بروکـس و جورجیـا  همـکاری محققـان مرکـز 
تـک به ایجـاد اولین اپلیکیشـن نوآورانـه در نوع 
خـود برای کسـانی کـه دچـار معلولیت هسـتند، 
پزشـکان،  شـامل  کـه  تیم هـا  ایـن  انجامیـد. 
می شـود  مهندسـان  و  بالینـی  درمانگـران 
تخصـص چندیـن رشـته را در علـوم پیشـرفته، 
فنـاوری و توانبخشـی بالینـی گردهـم آوردنـد.

مدیـر   )Geneva Tonuzi(»تونـوزی »ژنـو 
پزشـکی برنامه آسـیب نخاعـی در مرکز بروکس 
می گویـد: مـا تیـم جورجیـا تـک را سـال ها قبل 
ملاقـات کردیـم، زمانـی کـه بـرای اولیـن بـار 
بـرای  آنهـا  تحقیقاتـی  پیشـرفت های  مـورد  در 
شـنیدیم.  ویلچـر  از  کننـده  اسـتفاده  کاربـران 
بروکـس دائمـا بـه دنبـال فناوری هایـی اسـت 
کـه بـرای بیمـاران مبتـلا بـه آسـیب نخاعـی و 
نقـص حرکتـی مفیـد باشـد. در نتیجـه ی ایـن 
همـکاری بالینی-مهندسـی مگ ترک بـه عنوان 
یـک فنـاوری کمکـی پیشـرفته ایجـاد شـد کـه 
بـه کاربـران ویلچرهـای برقـی ایـن امـکان را 
ماننـد  خـود  متصـل  دسـتگاه های  تـا  می دهـد 
تلفـن همـراه هوشـمند و رایانـه را بـا اسـتفاده از 
یـک کنترلگـر چندوجهـی کنتـرل کننـد. علاوه 

بـر آن ایـن دسـتگاه کمکی طوری طراحی شـده 
که قابل پوشـیدن، بی سـیم و سـازگار با شـرایط 

باشـد. کاربر  خـاص 
و  بیمـاران  توجـه  مـورد  مگ تـرک  مطالعـه 
منتشـر شـده  و در »  قـرار گرفتـه  دانشـمندان 
اسـت. از ابتـدا مطالعـات مگ تـرک بـه آزمایش 
 Head-Tongue(کنترلگـر سـر-زبان عملکـرد 
فنـاوری  اولیـه  نسـخه ی  کـه   )Controller
در  آن  توانایـی  بررسـی  بـرای  بـود  مگ تـرک 
انجـام تعامـلات پیچیـده انسـان و ماشـین کـه 
بهبـود می بخشـد،  را  زندگـی کاربـران  کیفیـت 
پرداختند.ایـن کنترلگـر بـه کاربـر امـکان انجـام 
انـواع مختلفـی از وظایـف پیچیـده را بـا یـک 
کنترلگـر و بـا اسـتفاده از حـرکات زبـان و سـر 
یـک  از  اسـتفاده  بـا  حـرکات  ایـن  می دهـد. 
عینـک و یـک ردیـاب کوچـک کـه بـه طـور 
موقـت بـا چسـب زیست سـازگار به زبـان متصل 
می شـود تشـخیص داده می شـوند. فرمان هـای 
خـاص بـا اسـتفاده از پـردازش پیشـرفته داده هـا 
ایـن  روی  از  ماشـینی  یادگیـری  مدل هـای  و 
حـرکات تشـخیص داده می شـوند. ایـن فناوری 
بـه کاربـر اجـازه می دهـد تـا طیـف گوناگونی از 
عملکردهـای روزانـه بـا کنتـرل قابـل تنظیـم از 
انجـام فعالیت هـای رایانـه ای پیچیـده گرفتـه تا 
انجـام مانورهـای پیشـرفته رانـدن ویلچـر را بـه 

انجـام برسـاند.
در آخریـن مطالعـه، محققان، فنـاوری مگ ترک 

را بـه یـک ویلچـر برقـی کـه توسـط شـرکت » 
اهـدا شـده بـود متصـل کردنـد و از 1۷ داوطلب 
از مرکـز توانبخشـی بروکـس کمـک گرفتنـد تا 
عملکـرد ایـن دسـتگاه را بـا انجـام فعالیت هـای 
سـاده و پیچیـده هدایـت ویلچـر مـورد آزمایـش 
کاربـران  کـه  داد  نشـان  نتایـج  دهنـد.  قـرار 
کنترلگـر  از  اسـتفاده  بـا  می تواننـد  مگ تـرک 
سـر-زبان ایـن فعالیت هـا را بـا سـرعتی مشـابه 
یـا بیشـتر از کنترلگر شـخصی خود انجـام دهند. 
از آنجـا کـه ایـن مطالعـه تنهـا سـه سـاعت بـه 
طـول انجامیـد و کاربران از ویلچرهای شـخصی 
پیش بینـی  نمی کردنـد  اسـتفاده  خودشـان 
می شـود کـه اگـر زمـان بیشـتری برای آشـنایی 
بـا ایـن فنـاوری در اختیـار شـرکت کنندگان قرار 
کننـد،  اسـتفاده  خودشـان  ویلچـر  از  و  بگیـرد 
مهـارت بیشـتر و عملکرد بهتری داشـته باشـند.

آسـیب   ،)Jesse Milliken(»میلیکـن »جسـی 
شـناس گفتـار و زبـان در برنامـه آسـیب نخاعی 
در بیمارسـتان توانبخشـی بروکـس می گوید: کار 
بـا همـه ی شـرکت کنندگان بسـیار مفیـد بـوده 
اسـت. هـر بیمـاری کـه می آمـد کسـی بـود که 
مسـتقیما تحـت تاثیر آسـیب نخاعی قـرار گرفته 
بـود و می توانسـت از ایـن فنـاوری بهـره ببـرد. 
کـه  زمانـی  آنهـا  چهـره  در  خوشـحالی  دیـدن 
آسـان  و  راحـت  را  شـان  ویلچـر  می توانسـتند 
کنتـرل کننـد بسـیار فوق العـاده بـود. بیمارانـی 
کـه در فـاز سـوم ایـن مطالعـه شـرکت داشـتند 

»سیسـتم  و  »هیجان انگیـز«  را  پیشـرفت  ایـن 
فوق العـاده ای کـه می تواند برای مصـارف زیادی 
اسـتفاده شـود« می داننـد و پـس از آن که از این 
فنـاوری اسـتفاده کردند بـه این باور رسـیدند که 
ایـن فنـاوری می توانـد زندگـی افرادی کـه قادر 

بـه اسـتفاده از آن هسـتند را متحـول کنـد.
sip-« و )head array(تـا بـه امـروز آرایـه سـر
هسـتند  کنترلگرهایـی  رایج تریـن   »and-puff
کـه درمانگرهـا بـه افـراد دارای فلج چهـار اندام 
و  تخصصـی  سـوییچ های  و  می کننـد  توصیـه 
فناوری جوی اسـتیک مناسـب کسـانی اسـت که 

قـادر بـه حرکـت انـدام فوقانـی خود هسـتند.
ایـن فناوری هـا دهه هـا قبـل بـرای پاسـخ بـه 
نیازهای اساسـی افراد ایجاد شـدند و از آن زمان، 
فقـدان نـوآوری در ایـن زمینـه مانـع از تطبیـق 
فناوری هـای کمکـی بـا فناوری هـای امـروزی 
شـده اسـت. علاوه بـر آن ایـن فناوری هـا روی 
ویلچـر نصـب می شـوند و هنـگام انتقـال فرد به 
تخت خـواب، مبـل یـا هر مـکان دیگـری غیر از 
ویلچـر دیگر امکان اسـتفاده از آن وجود نخواهد 
داشـت. بنابراین نیـاز روزافزونی برای دسترسـی 
ایـن افـراد به کنترلگرهـای جدید وجـود دارد که 
آن هـا را قـادر می سـازد عضـوی فعـال در جهان 

باشـند. دیجیتالی 
مگ تـرک  مطالعـات،  ایـن  نتیجـه  عنـوان  بـه 
بـرای ارائـه تجربـه ای یکپارچـه که کاربـر بتواند 
دسـتگاه های  کنتـرل  بـه  ویلچـر  هدایـت  از 
همـراه،  تلفـن  ماننـد  اطرافـش  الکترونیکـی 
رایانـه، تلویزیـون هوشـمند و درب هـای خودکار 
تغییـر وضعیـت دهـد، بهبـود یافت. این دسـتگاه 
پوشـیدنی اسـت و بنابرایـن می تـوان آن را همه  
بـودن  بی سـیم  و  داد  قـرار  اسـتفاده  مـورد  جـا 
آن باعـث شـده کـه قابلیـت حمـل آسـان ایـن 

دسـتگاه وجـود داشـته باشـد.
روی  بـر  کار  حـال  در  تـک  محققـان جورجیـا 
کـه  هسـتند  مگ تـرک  از  جدیـدی  نسـخه ی 
می توانـد  بلکـه  اسـت  نامحسـوس تر  تنهـا  نـه 
حـرکات صـورت را تشـخیص دهـد و بـه طـور 
قابـل توجهـی قابلیت هـای کنتـرل آن افزایـش 
یافتـه اسـت.طی سـال های آینده ایـن تیم قصد 
دارد کـه مگ تـرک را بـرای آزمایـش در خانه در 
دسـترس پذیرنـدگان اولیه قـرار دهد تـا پیش از 
تولیـد آن بـه صورت تجـاری آن را بهبـود دهند.

طب سنتی

علمی

یـک اسـتارت آپ کانادایـی رباتـی مجهـز بـه 
فنـاوری فرابنفـش ابـداع کـرده کـه مخصوص 
کوویـد1۹  ویـروس  از  هواپیماهـا  پاکسـازی 

. ست ا
خبرگـزاری  گـزارش  بـه 
مهـر بـه نقـل از بیزینـس 
اینسـایدر، طـی دوران همه 
کرونـا،  ویـروس  گیـری 
هواپیمایـی  هـای  شـرکت 
بـرای  شـدند  مجبـور 
گسـترش  از  جلوگیـری 
فرایندهـای  بیمـاری،  ایـن 
طـور  بـه  را  پاکسـازی 
دهنـد. انجـام  تـر  عمیـق 
از  راسـتا  همیـن  در  هـا  شـرکت  از  بسـیاری 
ماننـد  قدرتمنـد  سـازی  اسـترلیزه  فنـاوری 
ضدعفونـی کننـده هـای بیمارسـتانی بـرای از 

کردنـد. اسـتفاده  ویـروس  بـردن  بیـن 
بـا ایـن وجـود بسـیاری از فرایندهـای جدیـد 
نیازمنـد آن اسـت کـه کارگـران انسـانی مـواد 

شـیمیایی پـاک کننـده را بـه کار گیرنـد. ایـن 
فراینـد وقـت گیر اسـت و اصولًا به چشـمان و 

پوسـت آسـیب می رسـاند.
در ایـن میـان یـک اسـتارت آپ فنـاوری راه 
در  کـه  کـرده  ابـداع  پاکسـازی  بـرای  حلـی 
حقیقـت رباتـی خـودران به نـام »ری« اسـت.
شـرکت کانادایـی Aero HygenX ربـات ری 
را ابـداع کـرده کـه قـادر اسـت بـا اسـتفاده از 
فنـاوری فرابنفش ۹۹.۹۹۹ درصـد از پاتوژن ها 

را از بیـن ببرد.
ایـن فناوری کـه UVCنام دارد بـا از بین بردن 
سـاختار دی ان ای باکتـری و ویـروس هایـی 
کار می کند که روی سـطوح و در هوا هسـتند. 
بـه گفتـه شـرکت سـازنده، ری قادر بـه از بین 
بـردن بیمـاری هایـی ماننـد کوویـد 1۹ و ابولا 
نیـز اسـت.UVC نیازمنـد پاکسـازی دسـتی یا 
اسـتفاده از هیـچ گونه مواد شـیمیایی خطرناک 
نیسـت. به عبـارت دیگـر هیچ پسـماندی باقی 
نمـی مانـد کـه بـه پلاسـتیک یـا پارچـه های 

کابیـن هواپیما آسـیب برسـاند.

محققان کالج ترینیتــی در دوبلین ایرلند برای 
نخســتین بــار دریافته انــد که یــک مولکول 
ضدالتهابی می تواند به درمان آسم شدید کمک 

کند.
به گــزارش نیواطلس، تنگی نفس مشــخصه 
مبتلایان به آســم ناشی از التهاب 
مســیرهای تنفسی اســت. علت 
این مســاله فعال شــدن بیش از 
حد سیســتم ایمنی در واکنش به 
محرک هایــی مانند گــرد و غبار، 
دود، آلودگــی یا ســایر محرک ها 

است.
در تحقیقات قبلی پروتئینی به نام 
JAK1 در سیستم ایمنی شناسایی 
شــد که نقش کلیدی در تحریک 
آن به واکنش با ارســال علائمی 
بــه ســلول های ایمنی موســوم 
ماکروفاژها ایفا می کند تا آنها گشــت زنی خود 

برای مقابله با اجسام خارجی را تشدید کنند.

گاهی اوقات JAK1 کمی بیش از حد تحریک 
شــده و ماکروفاژهــا را بیش از حــد تحریک 
می کند و در نتیجه التهاب ایجاد می شــود. این 
وضعیــت در مبتلایان بــه بیماری هایی مانند 
کــرون، آرتریت روماتوئید و آســم رخ می دهد، 
و مهارکننده هــای JAK به عنوان ابزار درمانی 
بالقوه برای این بیماری ها در حال ظهور هستند.

محققان ایرلندی در جریان بررســی های خود 
یــک مهارکننده JAK را شناســایی کردند که 
توسط بدن ما تولید می شــود. این مولکول که 
به عنوان itaconate شــناخته می شــود، قادر 
به مهــار ماکروفاژهای بیش فعــال بوده و لذا 
می تواند التهاب را متوقــف کند. لذا می توان از 

آن برای مقابله با آسم هم کمک گرفت.
آزمایش های انجام شــده در این زمینه بر روی 
موش ها موفقیت آمیــز بوده و انتظار می رود در 
آینده نزدیک منجر بــه تولید داروهای جدیدی 

برای درمان آسم شدید شود.

رباتی که ویروس کرونا را از هواپیما پاک می کند

درمان آسم شدید با مولکول ضدالتهابی


